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وزیر اقتصاد:

ناترازی بانک ها 
روند کاهنده داشته باشد

اجرای ۴۵۰۰ طرح 
اشتغالزایی در ۲ استان بزرگ

ایجاد بازار برای توسعه 
خودروهای برقی
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سرمقاله

ضرورت اصلاح 
پایه های مالیاتی

دولت به دلیل ایجاد امکاناتی 
ماننــد امنیت، ســازوکار 
اقتصادی و... بخشی از درآمد 
حقوق بگیران و همچنین 
سود فعالیت های اقتصادی را جهت ایجاد شرایط 
بهتر اقتصادی تحت عنــوان مالیات می گیرد. در 
بخش دوم یعنی نقــش بازتوزیعی، نظام مالیاتی 
کارا، ظرفیت های مالیاتی را همراه با قوانین کارا و 
شفاف شناسایی و وصول عادلانه مالیات ها را با توجه 
به ســطح درآمد، دارایی و ثروت مسیر می سازد. 
متاسفانه سیاست درستی برای اخذ مالیات وجود 
ندارد و فرار مالیاتی در ایران بسیار بالاست. به ویژه 

دستگاه های مرتبط...

  علی قنبری، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

از هفته جاری اجرایی می شود

آغاز ارزش گذاری 
دارایی های نامشهود 

دانش بنیان ها 

۶۹3 میلیارد تومان مالیات از صاحبان خودروهای لوکس اخذ شد

رشد ۵۰  درصدی درآمدهای مالیاتی
صفحه3

صفحه2

افتتاح  ۱۰۰ هزار  واحد  مسکونی  در  هفته  دولت
وزیر   راه   و   شهرسازی   اعلام   کرد؛

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی 
گفت: با تفاهم وزارت اقتصاد و دارایی و معاونت علمی 
ریاست جمهوری، دارایی های نامشهود شرکت های 
دانش بنیان به عنوان تضمین پذیرفته می شــود. 
به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، رضا اســدی فرد که در 
راس هیاتــی از مدیران معاونت علمی در ســفری 
یک روزه به ســمنان رفته بود در حاشیه نشستی 
با فعالان شــرکتهای دانش بنیان در پارک علم و 
فناوری دانشگاه ســمنان گفت: مشکل بسیاری از 
شرکت های دانش بنیان این است که برای دریافت 
تســهیلات تضامین بانکی که معمولاً ملک است 
را ندارند؛ بنابراین این معاونت برای حمایت از این 
شــرکت های نوپا از طریــق صندوق های پژوهش 
و فناوری با وزارت اقتصاد رایزنی کرده اســت. وی 
افزود: از این هفته بر اســاس تفاهم وزیر اقتصاد و 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، کارشناسان رسمی دادگستری بر اساس 
استانداردها دارایی های نامشهود شرکت های دانش 
بنیان را که همان دانش آنهاســت، ارزش گذاری 
می کنند تا این دارایی ها بــه عنوان تضامین بانکی 
برای نهادهای مالی قابل پذیرش باشد. اسدی فرد 
اظهار امیــدواری کرد با این روش مشــکل تامین 
مالی شرکت های دانش بنیانی که توان مالی زیادی 
ندارند تا حدود زیادی برطرف شود. وی همچنین 
با بیان اینکه در قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ افزایش 
سه هزار میلیارد تومانی سرمایه صندوق پژوهش 
و فناوری پیش بینی شــده اظهار امیدواری کرد: 
این صنــدوق در فرایندی پنج ســاله به صندوقی 
 با ســرمایه ۱۰۰ همتــی )هزار میلیــارد تومانی( 

تبدیل شود. در همین رابطه...

اجتماعی

معاون درمان وزارت بهداشــت جزئیات درمان 
رایگان ۳ دهک نخســت جامعه را تشریح کرد 
و گفت: خدمات ضروری به شــرط رعایت نظام 
ارجاع به گروه هــدف به صورت رایــگان ارائه 
خواهد شد. سعید کریمی درباره جزئیات درمان 
رایگان سه دهک نخســت جامعه، توضیح داد: 
طبق قانون بودجه ســال جــاری، این موضوع 
از برنامه های وزارت بهداشــت اســت. در حال 
حاضر در حال تکمیل HISهای بیمارســتانی 
)سیســتم اطلاعات بیمارســتان( هســتیم تا 
این ســه دهک نخســت شناســایی شــوند و 
اطلاعات خانوار به ســامانه های ما متصل شود 
 و ســپس برای گروه مورد نظر در کل کشــور

 اجرایی شود.
وی افزود: البته موضوع درمان رایگان بیماران در 
سه استان بوشهر، خراسان جنوبی و کردستان 
ذیل طرح »سلامت بخش« مدتی است که آغاز 
شده، اما موضوع مهم این است که بیماران باید 
حتما از مســیر ارجاع وارد بیماستان شوند تا از 
هزینه های القایی جلوگیری شود؛ در واقع با این 
کار از مراجعه خود خواسته و بی مورد جلوگیری 

می شود.
او توضیح داد: بــه دنبال این تصمیــم بیماران 

باید ابتدا در ســطح یک خدمتی، توسط پزشک 
عمومی بررسی شوند و سپس به متخصص ارجاع 
داده شوند و در صورت لوزم، متخصص آنها را به 
بیمارستان ها ارجاع دهد تا در این صورت درمان 
رایگان انجام شــود. وی با بیــان اینکه خدمات 
درمانی زیبایی در ایــن طرح جایی ندارد، اظهار 
کرد: درمان در خدمات دارای پوشش بیمه ای و 
به شرط ضروری بودن به شکل رایگان انجام شود.

معاون درمان وزارت بهداشت در خصوص روند 
اجرای طرح »ســلامت بخش« در ســه استان 
بوشهر، خراسان جنوبی و کردستان،  تصریح کرد: 
رضایت مردم خوب بوده است و به نظر نمی رسد 
هزینه های طرح به حدی باشد که نتوانیم از پسِ 

آن بربیاییم.
کریمی تاکید کرد: تصمیــم داریم غیر از مردم 
این سه اســتان و ســه دهکی که اخیرا به طرح 
اضافه شده اســت، مردم ساکن شــهرهای زیر 
۲۰ هــزار نفر، عشــایر، بیمه شــدگان کمیته 
امداد و بهزیســتی هم رایگان درمان شوند که 
جمعیتی بیش از ۳۰ میلیون نفر را شامل خواهد 
شــد. وی افزود: به دنبال این طرح، در خدمات 
 سرپایی هم احتمالا ۱۵ درصد کاهش فرانشیز 

داشته باشیم.

اربعین از راه اندازی و گشایش نخستین موکب علمی 
اربعین با مشارکت اساتید برجسته حوزه و دانشگاه های 
ایران و عراق خبر داد و گفت: بررسی و ارائه راه حل برای 
چالش های علمی جهان اسلام از مهمترین اهداف راه 
اندازی این موکب است. حجت الاسلام حمید احمدی 
با بیان اینکه برای مشارکت هر چه بیشتر و ارائه بهترین 
راه کار و نتیجه از برپایی موکب علمی اربعین از اساتید 
کشــورهای مختلف دعوت به عمل آمده است، اظهار 
داشت: این عزیزان در قالب حلقه های مختلف به چالش 
های عملی جهان اسلام پرداخته و در نهایت با جمع 
بندی دستآوردهای خود در قالب انتشار کتاب، راه حل 

های به دست آمده را ارائه خواهند کرد.
وی تصریح کرد: در این ارتباط مرکز فناوری آســتان 
قدس رضوی، دانشگاه های فردوسی، امام حسین )ع( و 
دانشگاه تهران با مشارکت خود یاری رسان این مجموعه 
برای رسیدن به اهداف این حرکت ارزشمند هستند. 
وی با بیان اینکه هر روزه با ارائه درخواست های جدید از 
داخل و خارج کشور استقبال بسیار خوبی برای همکاری 
با این حرکت ارزشمند می شــود، ادامه داد: امیدوارم 
فعالیت این موکب در طول سال نیز ادامه داشته زیرا که 

قدم بسیار خوب و ارزشمندی برای حل مسائل و چالش 
های جهان اسلام است.

احمدی با تاکید بر اینکه دیپلماســی علمی، توسعه 
ارتباطات و ارائه طــرح های علمی جهان اســلام از 
مهمترین اهداف این موکب است، افزود: موکب علمی 
اربعین برای شروع فعالیت خود در قالب هشت حلقه 
علمی به مدت سه روز در شهر مقدس نجف اشرف، سه 
روز در نقاط مختلف مسیر نجف به کربلا و تا چند روز بعد 
از اربعین در کربلای معلا به فعالیت خود ادامه خواهد 
داد. رییس کمیته فرهنگی و آموزشی ستاد مرکزی 
اربعین اظهار داشــت: در نهایت پس از اتمام فعالیت 
این موکب اعضای علمی به همراه مشارکت کنندگان 
کشورهای مختلف در دانشگاه سبطین عراق جمع شده 
و پس از جمع بندی های لازم گزارشــات، بررسی ها، 
طرح ها و ایده های خود را در قالب کتاب چاپ کرده و آن 
را به مجامع علمی جهان ارائه خواهند کرد. احمدی ادامه 
داد: امیدوارم با این حرکت عظیم بتوانیم با کمک و یاری 
برادران عراقی و دیگر دعوت شدگان به موکب اربعین 
حسینی قدم های خوبی برای حل مسایل و مشکلات 

علمی جهان اسلام برداریم.

تهیه کننده سریال سلمان فارسی جزئیاتی از روند 
ســاخت این ســریال اعلام کرد و از پیوستن تعداد 
کثیری از بازیگران شاخص جدید به مجموعه سلمان 
فارســی تا دو ماه دیگر خبر داد. حســین طاهری 
تهیه کننده سریال »ســلمان فارسی« با بیان اینکه 
ساخت فصل ایران این مجموعه تلویزیونی اخیرا آغاز 
شده است و  ما نخستین روز فیلمبرداری را باحدود 
6۰۰ نفر از هنروران سینمایی و تئاتری از استان های 
مختلف کشوردر کاروانسرای مرمر آغاز کردیم اظهار 
کرد: امیدواریم طی کمتر از دوسال بتوانیم فصل ایران 

را که جدی ترین فصل سریال است به پایان برسانیم.
وی افزود: این فصل مهم در فضایی با معماری ویژه 
دوره ساسانی که خود نخستین مجموعه  منحصر به 
فرد ساخت و ســازهای دوره ایران باستان در کشور 
است، فیلمبرداری می شود. این بناها از بناهای ماندگار 
در شهرک غزالی خواهد بود. تهیه کننده سریال سلمان 
فارسی با بیان اینکه افتخار داریم اعلام کنیم که مراحل 
صفر تا صد ساخت این بناهای ارزشمند در ظرف کمتر 
از پنج ماه با دستان هنرمندان جوان عزیزمان انجام 
شده است، گفت: با توجه به سیاست های ارزشمند 
سازمان، دکتر جبلی و مدیران ســیما و با تشکر از 
مدیریت خوب شهرک غزالی، این ساخت و سازهای 
باشکوه دوره ساسانی در این شهرک از پنج هزار متر 
مربع، به ۲۰ هزار متر مربع تا اوایل پاییز خواهد رسید 
و امیدواریم تا پایان فصل ایران ساخت حدود 8۵ هزار 
مترمربع  لوکیشن های دوره ساسانی را شاهد باشیم  
که شامل کاروانسرای مرمر، مجموعه مرکزی ماربین 
)آتشکده، دیوانخانه، سربازخانه و...( ، شهر جی، شهر 

تیسفون، مجموعه خانه بودخشتان، کاخ تیسفون 
و ... است.

طاهری همچنین در پاسخ به پرسشی مبنی بر انتشار 
اخباری پیرامون تخریب برخی لوکیشن های قدیمی  
در شــهرک سینمایی برای ســاخت لوکیشن های 
ســلمان فارســی عنوان کرد: خیر، مدیریت خوب 
شــهرک غزالی براســاس یک برنامه کامل و جامع 
مشغول بازسازی شــهرک است و فقط محل برخی 
لوکیشن هاجابه جا خواهد شد که مشغول انجام این کار 
هستند. ما بر اساس مجوزِ شهرک و میزان مساحتی 
که به ما اختصاص داده شده، بخش ایران را می سازیم.
تهیه کننده سریال سلمان فارســی با بیان این که از 
هیچ تجهیزات و مواد وارداتی در ساخت لوکیشن ها 
استفاده نکردیم، درباره توجه به مستندات تاریخی 
در ساخت فضاهای تاریخی دوره ساسانی عنوان کرد: 
بیشترین توجه ما این اســت که اجزاء با مستندات 
ساخته شده و کوچکترین خطایی نداشته باشد. شما 
استحضار دارید که در فیلمسازی بخشی استنادی و 
بخشی ذوق و سلیقه طراح و کارگردان فیلم است. وی 
در پاسخ به پرسش دیگری مبنی براینکه هرازگاهی 
نام بازیگرانی که به مجموعه سلمان افزوده شده اند 
در شبکه های اجتماعی منتشــر می شود، بازیگران 
جدیدی در هفته های آتی به پروژه اضافه می شوند؟ 
گفت: بله، حدود دوماه دیگر که فصل مهمی از قسمت 
ایران در مجموعه »ماربین« فیلمبرداری می شود، 
تعداد کثیری از بازیگران به پروژه ملحق خواهند شد. 
عمده دوستان بازیگر در ســینما، تلویزیون و تئاتر، 

علاقه مندند در سریال سلمان بازی کنند.

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روستائیان و عشایر به دنبال افزایش ۲۰ درصدی 
مستمری  سال ۱۴۰۲، از واریز معوقات پنج ماهه 
امسال به همراه مســتمری مردادماه به حساب 
افراد تحت پوشــش خبــر داد. بیت اله برقراری 
با بیان اینکه براســاس اساسنامه صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر، صندوق 
مکلف است سالیانه مستمری مستمری بگیران 
را مطابق بــا مصوبات هیــات وزیــران بعد از 
محاســبات بیمه ای افزایش دهــد، گفت: این 
افزایش مستمری مشمول کســانی است که تا 
 پایان ســال ۱۴۰۱ احکام مستمری آن ها صادر 

شده است.
وی درباره روند قانونی افزایش مستمری توضیح 
داد: در ابتدا تیم اجرایی صندوق پیشنهاد خود 
را برابر با ضوابط و مقــررات به هیات مدیره ارائه 
می دهند و پــس از تصویب آن توســط هیات 
مدیره، در هیات امنای سازمان تامین اجتماعی 
و صندوق هــای تابعــه، پیشــنهاد آن مطرح و 
پس از تصویب اجرایی می شود . حدود ۱۰ روز 
گذشته مصوبه هیات امنا درخصوص افزایش ۲۰ 
درصدی مستمری در سال ۱۴۰۲ با حمایت های 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابلاغ شد.
مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 

روستائیان و عشــایر با اشــاره به اینکه میزان 
افزایش مســتمری مســتمری بگیران در سال 
۱۴۰۲ برابــر با ۲۰ درصد اعلام شــده اســت، 
یادآور شــد: پس از ابلاغیه، این میزان افزایش 
در احکام مستمری مستمری بگیران اعمال شد 
به گونه ای که روز چهارشــنبه )۲۵ مردادماه( 
مستمری بگیران صندوق معوقات ۵ ماهه افزایش 
۲۰ درصدی سال ۱۴۰۲ را به همراه مستمری 

مردادماه دریافت کردند.
وی با بیــان اینکه در صندوق بیمــه اجتماعی 
کشاورزان، روستائیان و عشــایر، هشت سطح 
درآمدی تعریف شــده اســت که بیمه شدگان 
متناسب با این 8 سطح و حق بیمه های واریزی 
از مستمری صندوق بهره مند می شوند، گفت: در 
حال حاضر از مجمــوع ۱۷8 هزار و 6۲۹ خانوار 
مستمری بگیر، 8۷ هزار و 8۰۳ خانوار بازماندگان 
فوت، ۴۴ هزار و ۹۳ خانوار در قالب بازنشستگی 
پیش از موعد، ۳6 هزار و ۹۴۷ خانوار از مزایای 
مستمری ســالمندی و ۹۷86 خانوار از مزایای 
مســتمری از کارافتادگی بهره منده شــده اند. 
مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روستائیان و عشــایر در پایان بیان کرد که روز 
چهارشنبه)۲۵ مردادماه( بالغ بر ۳۷۱۲ میلیارد 

ریال به حساب مستمری بگیران واریز شد.

رییس جمهور که به قم ســفر کرده است، با آیت الله 
نوری همدانی دیدار کرد. سیدابراهیم رییسی که به 
منظور شرکت در اجلاس روز جهانی مساجد به قم 
سفر کرده اســت، در دیدار با آیت الله العظمی نوری 
همدانی با بیان این که » دولــت در ابتدای کار با ۱۲ 
مشکل کلان مواجه بود« در عین حال خاطرنشان کرد: 

سفره مردم دغدغه همیشگی دولت است.

وی گفت: در گرانی و تورم شاهد روند کاهشی هستیم. 
آیت الله نوری همدانی نیــز در این دیدار اظهار کرد: 
پشتکار و تلاش پر حجم جنابعالی که دارای سوابق  
روشــن و درخشــانی در مســئولیت های مختلف 
هستید ستودنی اســت. وی گفت: لازم است برای 
 کاستن از مشکلات اقتصادی و توجه به اقشار ضعیف 

تلاش بیشتری شود.

وزیر کشور با بیان اینکه پیاده روی اربعین به عنوان 
بزرگترین حرکت انســانی به برکت خون شهدا به 
راه افتاد، گفت: همه ما در همه ابعاد مدیون شهدای 
حرم و امنیت هســتیم. یکصد و هفدهمین جلسه 
ستاد مرکزی اربعین حســینی )ع( با حضور احمد 
وحیدی وزیر کشور و خانواده شهدای شاخص امنیت 
در اغتشاشات پاییز سال گذشــته در وزارت کشور 
برگزار شد. وزیر کشور در این نشست با اشاره به حضور 
خانواده های شهدا و با بیان اینکه جامعه ما زنده است 
چون یاد شهیدان در آن زنده است، ادامه داد: جامعه 
ما بالنده است چون به حضور شهدا مفتخریم. رمز و راز 
پیروزی ما شهدا  خانواده هایشان هستند و خدا رو شکر 
می کنیم که غافله شهدای مدافع حرم و امنیت، غافله 
شهدای کربلا را ادامه دادند و تا ظهور حضرت )عج( 

ادامه خواهند داد.
وی با تأکید بر اینکه شــهدای حــرم و امنیت یکی 
هستند، یادآور شــد: شهید ســلیمانی گفتند که 
جمهوری اسلامی حرم اســت. لذا شهدا امینت هم 
شهدای مدافع حرم هستند. اگر شهدا نبودند، راه نجف 
و کربلا بسته بود پس ما مدیون آنها هستیم. وحیدی 
خاطرنشان کرد: بزرگ ترین جریان حرکت انسانی به 

برکت شــهدای بزرگوار به راه افتاد و ما در همه ابعاد 
مدیون آنها هستیم.

سید مجید میراحمدی رئیس ستاد مرکزی اربعین 
نیز در این نشست گفت: جلسه امروز مزین به حضور 
خانواده شــهدا به ویژه خانواده شهدای امنیت است 
و امیدواریم زائران به نیابت از شهدا به ویژه شهدای 
امنیت در این مســیر قــدم بردارند. رئیس ســتاد 
مرکزی اربعین تصریح کرد: ان شــاءالله این حرکت 
بزرگ فرهنگی بتواند جبران گوشه ای از تلاش ها و 
جانفشانی های شهدای امنیت عراق، شهدای امنیت 

کشورمان و سایر شهدای امنیت را رقم بزند.
همسر شــهید مدافع حرم »حســین مرادی« به 
نمایندگی از خانواده های شهدا در این جلسه ضمن 
قدردانی از تلاش های ســتاد مرکزی اربعین برای 
هماهنگی در برگزاری راهپیمایی عظیم اربعین گفت: 
مردان و زنان ما هرکجا احســاس کنند نیاز است، از 
آخرین قطره خون خود دریغ نمی کنند. وی افزود: 
راهپیمایی اربعین یک مانور شیعی است که هیچ رسانه 
غربی نمی تواند آن را بپوشاند. موفق نشدند و بعد از این 
هم موفق نخواهند شد. در این جلسه از خانواده مکرم 

و معزز شهدا تجلیل شد.

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس از اتمام 
رسیدگی به لایحه عفاف و حجاب در این کمیسیون 
و ارسال آن به شورای نگهبان خبر داد. حجت الاسلام 
حسن نوروزی نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی درباره برخی شبهات نسبت به 
لایحه عفاف و حجاب که دانش آموزان را هم در زمره 
مشمولان جرایم و احکام در نظر گرفت شده در این 
لایحه می داند، اظهار کرد: چنین ادعایی صحت ندارد 
و هیچ محدودیتی برای دانش آموزان مانند عدم صدور 
پاسپورت یا امثال آن در صورت عدم رعایت حجاب و 
عفاف در مصوبه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 

نیامده است. لذا این ادعا کاملا بی اساس است.
وی درباره اجباری شــدن پوشــش چادر در مصوبه 
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس نیز گفت: چنین 
موضوعاتی مطرح نبوده؛ مشــخص است که پوشش 
چادر الزامی نیســت و افراد در انتخاب نوع پوشش و 
حجاب، آزادند یا برخی چادری هستند و یا از پوشش 

مانتو استفاده می کنند. نوروزی تأکید کرد: جلسات 
بررسی لایحه عفاف و حجاب در کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس به اتمام رسیده و برای بررسی به شورای 
نگهبان ارسال شده است. وی درباره حضور احتمالی 
گشت ارشــاد در مصوبه عفاف و حجاب کمیسیون 
قضایی مجلس بیان کرد: بر اساس این مصوبه، دیگر 
گشت ارشاد به سبک سابق نخواهیم داشت و فردی 
دستگیر نمی شود. بلکه به این روش است که افرادی 
که دست به ولنگاری می زنند به آنها از طریق پیامک 
اخطار داده می شود؛ مورد قطعی برای کسانی است که 
باندی، گروهی و یا به نحو خاصی با نظام اسلامی تقابل 
می کنند؛ بنابراین به این صورت نیست که گشت ارشاد 
اقدام به دستگیری کند.وی درباره مصوبات کمیسیون 
قضایی مجلس در لایحه عفاف و حجاب در خصوص 
فضای مجازی نیز تصریح کرد: هر آنچه مجازات درباره 
فضای حقیقــی در این لایحه به تصویب رســید، در 

خحصوص فضای مجازی نیز لازم الاجراست.

رییسی: سفره مردم دغدغه دولت استجزئیات درمان رایگان 3 دهک نخست جامعه

وحیدی: پیاده روی اربعین به برکت خون شهدا به راه افتاد

لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان ارسال شد

سياسیفرهنگی 

گشایش نخستین موکب علمی اربعین با مشارکت ایران و عراق 

بازیگران جدیدی وارد سریال »سلمان فارسی« می شوند

افزایش 2۰ درصدی حقوق مستمری  بگیران روستایی



اقتصاد2
ایران

آیین نامه واردات انواع کامیون و 
اتوبوس کارکرده ابلاغ شد

آیین نامه اجرایی واردات انواع کشنده، کامیون، 
اتوبوس، مینی بوس و ون مورد نیاز با عمر کمتر 
از پنج سال ابلاغ شــد. هیأت وزیران به پیشنهاد 
وزارتخانه هــای صنعت، معدن و تجــارت، راه و 
شهرسازی، کشور، امور اقتصادی و دارایی و سازمان 
برنامه و بودجه و به اســتناد اصل یکصد و سی و 
هشتم قانون اساسی و بند )ص( تبصره )۷( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ آئین نامه ثبت سفارش واردات 
انواع کشنده، کامیون، اتوبوس، مینی بوس و ون 
را تصویب کرد. این آئین نامه با هدف پاسخگویی 
به نیاز حمل ونقل درون شــهری و برون شهری و 
همچنین رفع نیازهای بخش صنعت و تولید و رفع 

انحصار به تصویب رسیده است.
بر اساس آئین نامه اجرایی بند )ص( تبصره )۷( 
ماده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ به منظور توسعه 
حمل و نقل عمومی، تنظیم بازار، کاهش مصرف 
سوخت، آلودگی هوا و ســوانح جاده ای به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اجازه داده می شود که با 
تأیید و تشخیص سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای )کاربری بین شهری( و وزارت کشور )از 
طریق سازمان ذی ربط( )کاربری شهری(، نسبت 
به ثبت ســفارش واردات انواع کشنده، کامیون، 
اتوبوس، مینی بوس و ون مورد نیاز وفق قوانین و 
مقررات موجود با عمر کمتر از پنج سال اقدام نماید.

آئین نامه اجرایی این بند توســط وزارتخانه های 
صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی، کشور، 
امور اقتصادی و دارایی و سازمان برنامه و بودجه 
کشــور و با تأکید بر لزوم تأمین قطعات، خدمات 

پس از فروش و معاینه فنی تهیه می شود.
گــزارش عملکرد این بند شــامل تعــداد و نوع 
خودروهــای وارداتی و دســتگاه های بهره بردار 
توســط وزارت صنعت، معدن و تجارت هر ســه 
ماه یک بار به کمیســیون های برنامه و بودجه و 
محاسبات و صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
ارائه می شود. بر اساس این آئین نامه خودروهای 
وارداتی باید دارای اســتانداردهای لازم بر اساس 

قوانین مربوطه را داشته باشد.
طبق این آئین نامه ســن خودرو بر مبنای سال 
ساخت، در زمان ورود به کشور باید کمتر از پنج 
سال باشد. همچنین دارا بودن حدود آلایندگی 
مجاز بر اســاس قوانین و مقررات از دیگر شرایط 
برای خودروهای وارداتی اســت. ورود و ترخیص 
خودروهای موضــوع این آئین نامــه در بنادر و 
گمرکات اجرایی کشــور بدون ثبت ســفارش و 
تخصیص ارز ممنوع است. منابع ارزی مورد نیاز این 
آئین نامه، از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ایرانی تعیین و ابلاغ می شود.

 خط مستقیم کشتیرانی ایران به 
برزیل راه ا ندازی می شود

سرپرســت ســازمان توســعه تجارت ایران 
از برنامه ریزی برای راه اندازی خط مســتقیم 
کشتیرانی به برزیل خبرداد و گفت: برنامه جدی 
برای حمایت از حضور و شــرکت در نمایشگاه 
های تخصصی برزیل داریم.  به گزارش سازمان 
توسعه تجارت ایران، احمد فیروزی در سومین 
همایش فرصــت های تجاری ایــران و برزیل 
ضمن بر شمردن سختی ها و مشکلات تجارت 
با کشورهای آمریکای لاتین بخصوص برزیل 
گفت:  این مشکلات و سختی ها سبب شده تا 
امروز سومین همایش فرصت های تجاری ایران 
و برزیل با هدف شناخت موانع و بررسی راه های 
توســعه تجارت و راهنمایی تجار و بازرگانان 

برگزار شود.
وی افزود: این دســت همایش ها در راستای 
به اشــتراک گذاری اطلاعــات و دانش تجار و 
بازرگانان با یکدیگر برگزار می شود چرا که در 
خصوص کشــورهایی با بعد مسافت طولانی 
و قوانین مختلف ایالتی، لازم اســت تا تجار و 
بازرگانان قبــل از ورود به بــازار از اطلاعات و 

تجربیات سایر بازرگانان بهره مند شوند.
سرپرست سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه 
رایــزن بازرگانی جمهوری اســلامی ایران در 
برزیل انتخاب شده است و بزودی در سائوپائولو 
مستقر می شود گفت: این اولین رایزن بازرگانی 
کشور در آمریکای لاتین محسوب می شود و 
امیدواریم در کنار مرکز تجاری ما بتواند به توسعه 
تجارت با برزیل و کشــورهای منطقه کمک 
کند. وی همچنین از برنامــه راه اندازی خط 
مستقیم کشتیرانی به برزیل خبر داد و گفت: 
 برنامه جدی برای حمایت از حضور و شــرکت 
در نمایشگاه های تخصصی برزیل داریم. این 
حمایت متفاوت از حمایتــی خواهد بود که از 
حضور در نمایشگاه های کشورهایی می شود 

که حضور مستمر در آنها داریم.

خبر

وزار امور اقتصادی و دارایی 
در مجمع عمومی ســالانه 
بانــک ملی ایــران گفت: 
تســهیلات پرداختــی به 
زائران اربعیــن به صورت 
قرض الحسنه پرداخت شود. به گزارش شادا، سید 
احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
مجمع عمومی عادی سالانه بانک ملی ایران دوره 
منتهی به پایان سال ۱۴۰۱ و در جمع هیات عامل 
این بانک با تاکید بر اینکه عملکرد بانک ملی ایران 
در سال۱۴۰۲ باید بهتر از سال گذشته باشد، اظهار 
داشت: بانک ملی به عنوان بانکی که گرچه یک نزول 
و افول در برخی از شاخص های کلان خود داشته 
، اما در دوره جدید و به ویژه از سال ۱۴۰۰ شواهد 
روشن و غیر قابل انکاری وجود دارد، مبنی بر اینکه 
انضباط مالی و همچنین هدفگذاری های اقتصادی 

روشنی در بانک وجود دارد.
خاندوزی افزود: این چشم انداز هر چقدر که صحیح 
تر و دقیق تر پیش روی خــود مدیران در رده های 
مختلف مدیریتی بانــک قرار بگیــرد و مجموعه 
الزاماتی که این چشــم انداز بخواهد محقق بشود 
خیلی شسته و رفته تر به عنوان ضوابط لازم الرعایه 
مدیریتی بانک ملی پیش چشم مدیران و کارکنان 
بانک ملی باشد و این چشم انداز کمک خواهد کرد 
که این مسیر و تغییر مسیر پیش روی بانک نه یک 
تغییر موقت بلکه مداوم باشد و امید داشته باشیم 

که در ســالهای آینده نیز روند بهبود و پیشــرفت 
تداوم یابد. وزیر اقتصاد در ادامه سخنانش به محور 
ناترازی نقدی بانک ملی ایران اشــاره کرد و در این 
زمینه اظهار داشت: ناترازی نقدی بانک به هر حال 
به شکل موضعی و فصلی قابل مدیریت است و در 
این زمینه نیز مدیریت بانک با اتخاذ برخی ترتیباتی 
که در اواخر ســال ۱۴۰۱ انجام داد، نشان داد که 
می شود اضافه برداشــت های بانک را به صفر و به 

حداقل رساند.
خاندوزی افزود: اما به جهت اینکه این مســئله به 

شکل ساختاری حل نشده اســت به محض اینکه 
یک بانک دوباره به ســمت انجام وظایف خود باز 
میگردد، این بیماری دوباره عود می کند و به نظرم 
در مورد ناترازی نقدی بانکها باید برنامه ای داشت. 
وی افزود: هرچند این عارضه تا حدی برونزاست و 
ناشی از عواملی است که از بیرون به مدیریت بانک 
تحمیل می شود، اما مدیریت بانک باید تلاش کند 
به قدری که این مشــکل قابل علاج و چاره است، 
ترتیباتی اتخاذ کند که ایــن ناترازی ها و))حداقل 

ناترازی نقدی بانک(( روند کاهنده داشته باشد.

خاندوزی با تاکید بر عبور از مقاومت ساختاری در 
مقابل واگذاری ها، گفت: غلبه بر چسبندگی که در 
بدنه مدیریت برای بنگاهداری وجود دارد از دیگر 
راهبردهایی است که بانک ملی ایران باید در سال 
۱۴۰۲ در پیش بگیرد و ما هم به عنوان وزارت امور 
اقتصادی و دارایی حتما کمــک خواهیم کرد که 
مدیران مجموعه بانک با دلی رفیع این جسارت را 
داشته باشند که واقعا در مسئله واگذاری شرکت ها 

نقطه عطفی را رقم بزنند.
 وزیر اقتصاد در ادامه سخنانش به موضوع هدایت 
منابع به حوزه تولیداتی که برای منافع ملی کشور 
و دولت حائز اهمیت است، اشاره و در ادامه تصریح 
کرد: ممکن اســت در کوتاه مدت این قبیل طرح 
ها اقتصادی نباشــد اما در پنج یا شــش سال بعد 
این سرمایه گذاری ها بســیار به صرفه و راهبردی 
محسوب خواهند شد و از این منظر هدایت منابع به 
سمت این دست پروژه ها بسیار حائز اهمیت است.

 خاندوزی در ادامه گفــت: نظارت بر مصرف بهینه 
تسهیلات با توجه به اینکه اســتانداردهای اعتبار 
سنجی در کشــور هنوز نامناسب اســت از دیگر 
اولویت هایی اســت که بانک ملی ایــران باید در 
ســرلوحه کارهای خود قرار دهد. وزیر اقتصاد در 
ادامه به موضوع ســهم تسهیلات خرد و تسهیلات 
غیر حضوری در عملکرد بانک ملی ایران اشاره کرد 
و در این زمینه گفت: بانک ملی ایران در مقایسه با 
سایر بانکها جزو چند بانک با کارنامه قابل دفاع در 
این زمینه است، اما به نسبت آن چیزی که از بانک 

ملی انتظار می رود هنوز راه زیادی باقی است .

وزیر اقتصاد:

ناترازی بانک ها روند کاهنده داشته باشد
نظارت بر مصرف بهینه تسهیلات

افتتاح ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 
در هفته دولت

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: یکصد هزار واحد 
مسکونی شهری و روستایی و بافت فرسوده در هفته 
دولت تحویل مردم در سراسر کشور می شود. مهرداد 
بذرپاش در آستانه فرارسیدن هفته دولت ۱۴۰۲، 
در پیامی اعلام کرد: به لطف الهی یکصد هزار واحد 
مسکونی )شهری و روستایی و بافت فرسوده( در 
هفته دولت تحویل مردم شریف ایران خواهد شد. 
بنابر این گزارش واحد های مسکونی شروع شده و 
در حال ساخت در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
در دولت سیزدهم در مجموع یک میلیون و ۴۷۶ 
هزار و ۹۹۱ واحد است که شامل ۱۲۳ هزار و ۹۷۲ 
واحد در قالب نوسازی بافت های فرسوده، ۱۲۴ هزار 
و ۱۵۴ واحد در دست ساخت برای تامین مسکن 
کارکنان نیرو های مسلح، ۱۱۹ هزار و ۵۷۹ واحد 
ظرفیت واحد مسکونی قرارداد های منعقده برای 
پرداخت تسهیلات ساخت مســکن به اشخاص 
دارای زمین )خــود مالکی( و ۲۹۵ هــزار و ۳۱۹ 
واحد تعداد واحد های مسکونی در دست ساخت 
جهت نوسازی مسکن روستایی است. همچنین 
ظرفیت واحد مسکونی زمین های دولتی واگذار 
شده به صورت انفرادی و گروهی به متقاضیان واجد 
شرایط در قالب اجاره ۹۹ ساله معادل ۲۲۶ هزار و 
۵۷۳ واحد مسکونی و واحد های مسکونی در دست 
ساخت برای متقاضیان واجد شرایط به صورت انبوه 
ســازی روی اراضی اجاره ۹۹ ساله دولتی، معادل 

۵۸۷ هزار و ۳۹۴ واحد است.

سخنگویاتحادیهجایگاهداران؛
۵۸ هزار نازل ســوخت باید از 

عرصه خارج شود
نواز گفت: ما سال ۱۴۰۲ را با افزایش حیرت انگیز 
مصرف بنزین شروع کردیم این حجم از مصرف 
برای ما قابل درک نیســت. مصرف ۱۴۲ میلیون 
لیتر بنزین را ما در سال جاری رکورد زده ایم. رضا 
نواز سخنگوی اتحادیه جایگاه داران کشور درباره 
مشــکلات به وجود آمده در جایگاه های سوخت 
در یک برنامه تلویزیونی گفت: این مشــکلات را 
در مسئله بنزین ســوپر به تازگی نداشته ایم زیرا 
از چندین ماه قبل در مســئله تولید بنزین سوپر 
به مشکل برخورد کرده ایم به دلیل شدت مصرف 
بنزین در کشــور ظرفیت موجود در بحث تولید 
بنزین سوپر را به تولید بنزین معمولی تخصیص 
داده ایم. وی در ادامه بیان کرد: تولید بنزین سوپر 
از چندین ماه قبل کاهشــی شده به همین دلیل 
اســت که برخی از جایگاه ها دیگر بنزین ســوپر 
عرضه نمی کنند. اگر خطوط تولید بنزین سوپر 
را به همین تولید تخصیص دهیم در زمینه تولید 
بنزین معمولی و یورو ۴ با مشکل مواجه می شویم. 
در روزهای گذشــته خبرهایی از صف های شلوغ 
پمپ بنزین ها منتشر شد که علت مختلفی داشت 
ولی در حال حاضر در تهران و برخی از شهرستان ها 

در جایگاه های سوخت وضعیت مناسبی را داریم.
وی با بیان اینکه ما یک ماه پیش نیز صف های طولانی 
بنزین را داشته ایم افزود: ولی این موضوع رسانه ای 
نشده بود از نظر ما یک ماه پیش صف های بنزین به 
دلیل افزایش مصرف شلوغ تر بود. ما سال ۱۴۰۲ را 
با افزایش حیرت انگیز مصرف بنزین شروع کردیم 
این حجم از مصرف برای ما قابل درک نیست. مصرف 
۱۴۲ میلیون لیتر بنزین را ما در سال جاری رکورد 
زده ایم که بر اساس آمارهای جهانی در بین ۱۰ کشور 
اول جهان در زمینه مصرف بنزین قرار گرفته ایم و به 
میانگین مصرف ۱۲۰ میلیون لیتــر بنزین در روز 
رســیده ایم. نواز در ادامه خاطرنشان کرد: از سوی 
دیگر تولید نیز در دو سال گذشته افزایش یافته است 
نزدیک به ۱۰۸ تا ۱۰۹ میلیون لیتر افزایش تولید 
بنزین را داشــته ایم ولی باز هم نمی توانیم مصرف 
را جبران کنیم. ســخنگوی اتحادیه جایگاه داران 
در ادامه بیان کرد: بیشــترین علت افزایش مصرف 
بنزین پرمصرف بودن ماشین های ما است. بر اساس 
آمارهای بین المللی مصرف بنزین خودروهای ما 
خیلی زیاد است. افزایش اســتفاده از کولر خودرو 
نیز در افزایش مصرف بنزین تأثیرگذار است وقتی 
گرما بیش از اندازه زیاد شود استفاده از کولر ۱۰ تا 
۱۵ درصد بر مصرف بنزین خودرو می افزاید. نواز با 
بیان اینکه ما در حال جابجا کردن رکوردهای مصرف 
بنزین در کشور هستیم ادامه داد: بعد از ورود معاون 
اول رئیس جمهور به این موضــوع مقداری کارها 
روان تر شد و در برخی از جایگاه ها روال عادی عرضه 
بنزین را شاهد هستیم. سخنگوی اتحادیه جایگاه 
داران در ادامه توضیح داد: معتقدیم شلوغی پمپ 
بنزین ها به دلیل شایعه گران شدن بنزین نبوده بلکه 
به دلیل شایعه کمبود بنزین این صف ها شکل گرفته 
است و مردم به دلیل نگرانی از کمبود بنزین مدام به 
پمپ بنزین مراجعه می کردند تا باک های بنزین خود 

را پر نگه دارند.

اخبار
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مدیرکل روابط عمومی هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران گفت: 
برای ایام اربعیــن راه  اندازی پروازهای اصفهان، شــیراز و زنجان به 
نجف، توسط هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران نهایی شد.  حسام 
قربانعلی اظهار داشت:عرضه بلیت پروازهای اربعین در سایت شرکت 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران به آدرس iranair.com در 

حال انجام است.
وی توضیــح داد: پیــش از ایــن هــم اعــلام شــد که  بــا هدف 
کوتاه کردن دســت سوءاســتفاده گران، بلیت  پروازهــای اربعین 
را در ســاعت های نامشــخص و به صورت ناگهانــی در طول روز 
عرضه می کنیم، بنابراین زوار اگر با یک بــار مراجعه موفق به تهیه 

 بلیت نشدند، نگران نباشــند و در ســاعاتی دیگر مجددا به سایت 
مراجعه کنند.

وی با اشــاره به اینکه برنامه ریزی کرده ایم برای ایام اربعین بیش از 
۱۰۰ پرواز توسط شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران انجام 
شــود، اضافه کرد: برای ایام اربعین راه  انــدازی پروازهای اصفهان، 
شیراز و زنجان به نجف توســط هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 

نهایی شده است.
مدیرکل روابط عمومی هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران  ادامه 
داد: برنامه ریزی کرده ایم مسیرهای سمنان و شاهرود به نجف هم به 
زودی راه  اندازی شود. قربانعلی افزود: در راستای کاهش نرخ بلیت 

برای زوار اربعین، ایجاد تسهیلات و مدیریت سفر، امروز برنامه ریزی 
شد قیمت بلیت برای پروازهای رفت از تهران به نجف در بازه زمانی 
 ۱۶ تا ۲۰ شهریور با قیمت ۲.۵ میلیون تومان بر روی سامانه ایران ایر 

به آدرس  www.iranair.com  قرار گیرد.
وی اضافه کرد: از قبل هم اعلام شده بود که برای بازه زمانی  ۲۷ مرداد 
تا ۹ شهریور قیمت بلیت مســیر نجف به فرودگاه امام خمینی )ره( 
به ۲.۵ میلیون تومان کاهش یافته اســت. بنابراین گزارش پیش از 
این مصوب شده بود قیمت بلیت رفت و برگشت اربعین از تهران و 
بسیاری از استان ها ۸ میلیون تومان و از مشهد ۹.۵ میلیون تومان 

باشد.

راه  اندازی پروازهای اربعین از 3 مبدا جدید 
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وزیر صنعت، معدن و تجارت بــا بیان اینکه یکی 
از چالش هایی که در دنیا بــرای جایگزین کردن 
خودروهــای برقی به  جای خودروهــای بنزینی 
وجود دارد، بحث ذخیره سازی انرژی است، تاکید 
کرد که با توجه به ظرفیت و دانش کشــورمان در 
مورد خودروهای برقی، باید آن را از دانشــگاه به 
ســمت صنعت حرکت دهیم. عباس علی آبادی 
اظهار کرد: چالشی که در دنیا تاکنون وجود داشته 
و موضوع جایگزینی خودروهــای برقی به جای 
خودروهای بنزینی را به تعویــق انداخته، بحث 

ذخیره  انرژی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن یادآوری اینکه 
اولین خودروهای تاریخ برقی بودند؛ گفت: در دهه 
۳۰ میلادی، کمپانی فورد بیش از ۳۰ هزار خودرو 
برقی تولید کرد اما آن زمان باتری های اســیدی 
مورد اســتفاده قرار می گرفت که سنگین بوده و 
مشکلاتی را به همراه داشــتند؛ بنابراین  به  مرور 

خودروهای بنزینی و مصرف کننده سوخت های 
فســیلی جایگزین شــد؛ اما اکنون دنیا به جایی 
رسیده که برای کنترل شدت انرژی، راهکار اساسی 
برقی شدن خودروها را در پیش گرفته است. البته 
ممکن اســت در بحث ذخیره سازی انرژی به یک 
راهکار ثابت و دائمی نرسیده باشند. به طور مثال 
باتری هــای لیتیمی یا حتی اقتصــاد هیدروژنی 
)استفاده از ذخیره سازهای هیدروژنی( مطرح یا 

بحث هیبرید در میان باشد.
وی با بیان اینکه ما به درک مناسبی از این موضوع 
رســیده ایم و در حال حاضر چند نمونه خودروی 
برقی تولید داخل و مهم تــر از آن، طراحی داخل 
داریم، اظهار کرد: این نشان می دهد که ظرفیت 
و دانش کشور در این زمینه، ذی قیمت است. در 
یک پیچ تاریخی هســتیم. اگر ما ســال ها تلاش 
کنیم و با توجه به اینکه دنیا نیز در تلاش اســت، 
نزدیک کردن فاصله فناوری به نوآوری در موضوع  

خودروهای بنزینی در مقایسه با خودروهای برقی 
زمان بسیار بیشتری از ما خواهد گرفت.

مقام عالی وزارت صمت خاطرنشان کرد: ما در  بخش 
خودروهای برقی به نســبت خودروهای با سوخت 
فسیلی، فاصله کمتری داریم )البته اگر اجازه ندهیم 
که این فاصله زیاد شود(؛ بایستی هر چه زودتر وارد 
توسعه حوزه خودروهای برقی شویم؛ اگر بنا باشد که 
تنها این دانش در دانشگاه ها تدریس شود، بی فایده  
است؛ اما اگر به سمت صنعت حرکت کند، توسعه 
فناوری شکل می گیرد. ضمن اینکه بایستی بازار آن 

ایجاد شود تا از دنیا فاصله بگیریم.
علی آبادی متذکر شــد: از ســوی دیگــر ما در 
خودروهــای برقی، فرایند برگشــت انرژی را نیز 
خواهیم داشت؛ به طور مثال اگر با یک خودروهای 
بنزینی از شیبی بالا رویم، باک بنزین خالی خواهد 
شد و برگشــتی نخواهد داشت اما در خودروهای 
برقی، در بازگشت از شیب، طبق قوانین فیزیکی 

)برگشــت به نقطه اول، با توجه به رخداد فرآیند 
بازگشت پذیر(، مقدار زیادی از برق مورد نیاز مجدد 
تولید و ذخیره می شــود، بنابراین این خودروها  
بسیار اقتصادی تر هســتند؛ ضمن اینکه می توان 
از این سوخت ها )بنزین و گازوئیل( در نیروگاه ها 

بهره گرفت و راندمان بالاتری داشت.
 وزیر صمت ادامه داد: کاهش مصرف سوخت، بهبود 
راندمان، تاثیرات زیست محیطی و... همه و همه به 
ما می گوید که با توجه به توسعه فناوری و توجه به 
اینکه امکان برقی سازی خودروها به لحاظ دانش و 
حتی تولید باتری ها در داخل کشور وجود دارد، بهتر 
است که بهره کافی را از این ظرفیت ببریم. وی تاکید 
کرد: این سیاســت در وزارت صمت در دستور کار 
قرار گرفته و امیدوار هستیم که موفق باشیم؛ البته 
موفقیت در این بخش نیز نیازمند اراده همگانی است. 
همه مردم و آحاد جامعه، مجلس و دولت نیز باید در 

این راستا کمک کنند.

مولدســازی اموال و املاک مازاد دولت با هدف افزایش 
بهره وری، اشــتغال و رونق تولید در حال انجام است و 
در روزهای اخیر عرضه ۶۴ ملک مازاد دولتی به تصویب 
هیات عالی مولدسازی رسید. ۲۱ دی ماه سال گذشته 
بود که به پیشنهاد مشــــترک وزارت امور اقتصادی و 
دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد جزء 
۶ بند ۲ مصوبه شصت و هفتمین شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی، مولدسازی اموال مازاد دستگاه های دولتی به 
تصویب شــد. دولت قصد دارد بخش های مولد اقتصاد 
را از طریق منابع حاصل از فروش امــوال و املاک مازاد 
به گردش درآورد. بنا به نظر کارشناســان، مولدسازی 
می تواند موجب افزایش اشتغال و رونق تولید شود. این 
برنامه با روش هایی انجام می شود که مردم در ثروت ملی 
کشور و عواید حاصل از آن سهیم شوند. مسئولیت اجرای 
مولدسازی به عهده ی ســازمان خصوصی سازی است. 
شناسایی دارایی های مازاد دستگاه های مشمول، پیشنهاد 
فهرســت دارایی های مازاد به هیات، پیشــنهاد روش 
مولدسازی دارایی های مازاد با اخذ نظرات از دستگاه های 
مشمول، تهیه فهرست و نحوه تعیین تکلیف طرح های 
عمرانی نیمه تمام به صورت مشترک با سازمان برنامه و 
بودجه کشور با اخذ نظرات از دستگاه های مشمول و... 
از جمله وظایف مجری این آیین نامه است. بر این اساس 
دستگاه های مشمول مکلف شدند حداکثر طی یک ماه از 
ابلاغ این آیین نامه اطلاعات اراضی، املاک و سایر اموال 

و دارایی های غیرمنقول در اختیار خود را ثبت و تکمیل 
کنند. هیات عالی مولدسازی دارایی های دولت با حضور 
معاون  اول رییس جمهور، وزیر اقتصاد، وزیر کشور، وزیر 
راه و شهرسازی، رییس سازمان خصوصی سازی، نماینده 
مجلس و نماینده قوه قضاییه فرآینــد فروش املاک و 
اموال  دولت را مدیریت می کند. تصمیمات مولدسازی 
دارایی های دولت در بازار سرمایه گرفته می شود. در این 
راستا اوایل سال جاری مجید عشقی به ایسنا اعلام کرد 
که هیات مولدسازی تشکیل شده که سازمان بورس هم 
یکی از اعضای آن است. قرار است تا از سازوکارهای بازار 
سرمایه اســتفاده کرده و کالاهای خود را طبق مقررات 
بورس عرضه کنند. این فرایند دو مرحله دارد. نخســت 
آن که سازمان ها با هماهنگی با سازمان خصوصی سازی 
و هیات مولدسازی اموال مازاد خود را عرضه می کنند؛ 
اما اگر سازمان این کار را نکند سازمان خصوصی سازی 
و هیات مولدسازی با توجه به اختیاراتی که دارد عرضه 
را انجام می دهد و اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند 
خریداری کنند. بر اســاس آخرین خبری که اوایل ماه 
جاری اعلام شد ۶۴ ملک دولتی در مناطق مختلف کشور، 
مازاد شناخته شد که در سیزدهمین نشست هیات  عالی 
مولدسازی به تصویب رســید. هم چنین معاوضه هفت 
فقره ملک دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز با یک 
فقره ساختمان مسکونی بخش خصوصی جهت خوابگاه 

متأهلی در این نشست به تصویب رسید.

معــاون توســعه اشــتغال اجتماع محــور بنیاد 
برکت گفت: بــا همــکاری بنیادبرکــت ۴۵۰۰ 
طــرح اشــتغالزایی در ۲ اســتان بزرگ کشــور 
در قالــب طرح های منبــت کاری، ســفالگری و 
 راه انــدازی کارگاه های ســاخت قطعــات خودرو 

ایجاد شده است.
مرتضی نیازی معاون توسعه اشتغال اجتماع محور 
بنیاد برکت با بیان اینکه امســال در استان همدان 
هدف گــذاری ایجــاد ۳۰۰۰ طرح اشــتغالزایی 
صورت گرفته اســت، گفت: با ایجــاد این ۳۰۰۰ 
طرح اشــتغالزایی اجتماع محور با کمک و همت 
تسهیلگران، شاهد اشتغال ۵۰۰۰ نفر در این استان 

خواهیم بود.
معاون توســعه اشــتغال اجتماع محور با اشاره به 
اینکه شــهرهای اســتان همدان از جمله نهاوند، 
کبودرآهنگ و ملایر در حوزه هــای مبل و منبت 
کاری، ســفالگری، راه اندازی کارگاه های خیاطی 
و کارگاه هایی برای ایجاد اشتغال در منزل تمرکز 
کرده است، گفت: از ابتدای امسال تا به امروز ۷۰۰ 
طرح در این استان ایجاد شده اســت. او ادامه داد: 
ایجاد بســترهای کارگاهی برای ســاخت قطعات 
خودرو همچنین ایجاد کارگاه های خیاطی از جمله 
برنامه های است که در این بخش باید برنامه ریزی 

شود.

نیازی با تاکید بر اینکه در ســایر استان ها از جمله 
استان قم هم هدف گذاری برای ایجاد ۱۵۰۰ طرح 
اشتغال زا در دستور کار قرار گرفته است و تا به امروز 
۵۰۰ طرح اجرایی شده است، گفت: این طرح های 
اشتغالزایی در تمامی رسته ها از جمله صنایع دستی، 
خیاطی، مشــاغل فنی و خدمات عمومی اجرایی 

شده است.
نیازی اشــاره کرد: با معاونت امور زنــان در قالب 
طرح شمســا در اســتان قم تفاهم نامه ای به امضا 
رسید که از طریق آن برای بانوان سرپرست خانوار 
و بانوانــی که مشــکل دارند فرصت های شــغلی 
ایجاد شده اســت. در راســتای تحقق شعار سال، 
اجرای ۷۰۰۰ طــرح حمایت از اقشــار خاص در 
دســتور کار بنیاد برکت قرار دارد که از این تعداد، 
 ۲۰۰۰ طرح در جهت حمایت از زنان سرپرســت 

خانوار است.
وی بیان کرد: همچنین ۱۵۰۰ طــرح حمایت از 
کولبران و سوخت بران، هزار طرح خانواده شهدا و 
ایثارگران، ۵۰۰ طرح زندانیان آزادشده و خانواده 
زندانیــان و ۵۰۰ طرح طلاب و خانــواده طلاب از 
جمله طرح های حمایتی بنیاد برکت است. نیازی 
تصریح کرد: بنیاد برکت امسال ۱۵۰۰ طرح حمایت 
از معلولین و خانواده های آنها را هم در دستور کار 

دارد.

ایجاد بازار برای توسعه خودروهای برقی

اجرای ۴۵۰۰ طرح اشتغالزایی در ۲ استان بزرگقطار مولدسازی روی ریل افتاد

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com



3 بازار

رئیس اتحادیه خودرو کرایه و مؤسســات توریستی تهران در بررسی 
ظرفیت دانش بنیان ها در صنوف کشور گفت: فرمان مقام معظم رهبری 
برای توسعه شرکت های دانش بنیان باید باهدف تأمین منافع همگانی 
با جدیت اجرایی شود. حسن هاشمی، رئیس اتحادیه خودرو کرایه و 
مؤسسات توریستی تهران با اشاره به اهمیت توسعه فناوری در صنف 
خودرو کرایه و مؤسسات توریســتی گفت: رهبر معظم انقلاب نسبت 
به اهمیت توســعه اقتصاد دانش بنیان تأکید دارنــد. به منظور تحقق 
این هدف لازم است از شرکت های دانش بنیان در بخش های مختلف 

حمایت های لازم به عمل بیاید.
به گفته هاشمی؛ امروز موضوع حمل و نقل شهری یکی از اساسی ترین 
مسئله برای مدیران شهری است. چراکه تسهیل و تسریع در تردد به 
ویژه در کلان شهرها تبدیل به رقابت در بین موسسات خودرویی شده 
است. همین دلیلی بر الزام ورود علم و فناوری در این عرصه شده است.

وی تصریح داشــت: بحث دانش در این صنف شــاید در ظاهر خیلی 

موضوع جدی و مهمی نباشد اما شرکت های دانش بنیان در این عرصه 
می توانند با تکنولوژی روز دنیا رقابــت را در بازارایجاد و وضعیت را به 
گونه ای که مورد سلیقه مسافران شهری اســت تبدیل کنند. رئیس 
اتحادیه خودرو کرایه و مؤسســات توریســتی تهــران تصریح کرد: 
اســتفاده از فناوری و دانش فنی در صنف خودرو کرایه و مؤسســات 
 توریستی طی ســال های اخیر رواج یافته و همین امر بازار آژانس ها 

را کساد کرده است.
هاشمی خاطرنشان کرد: برای اســتفاده از فناوری در این صنف لازم 
است ابتدا بستر خدمات اجتماعی ازجمله سرویس های بهداشتی، سالن 
غذاخوری، استراحت گاه و… فعال باشد تا رانندگان ناچار نباشند در 
شرایط نامناسب از خودرو به جای تمام این اماکن استفاده کنند. این 
مسئول صنفی اظهار کرد: با تکیه بر پتانسیل نخبگان ایرانی می توان 

نرم افزاری متناسب با شرایط کشور طراحی و از آن استفاده کرد.
رئیس اتحادیه خودرو کرایه و مؤسسات توریستی با تأکید بر ضرورت 

اجرای فرمان های رهبر معظم انقلاب در مورد تحقق اقتصاد دانش بنیان 
گفت: اقتصاد دانش بنیان باید در کشور رونق گرفته و مواهب آن نصیب 
همگان شود. به عنوان مثال اگر قرار است فناوری و دانش روز به عرصه 
خدمات اتومبیل کرایه وارد شود ابتدا باید این امکان به وجود بیاید که 

رانندگان به عنوان سهامداران اصلی شرکت باشند.
هاشمی گفت: متأسفانه در حال حاضر دو شــرکت با تکیه بر دانش و 
فناوری درزمینهٔ اتومبیل کرایه وارد بازار شــده و گردش مالی هزاران 
میلیاردی دارد، ولی منافع آن صرفاً نصیب صاحبان شــرکت شده و 
رانندگان از آن منتفع نمی شوند.از این رو با افزایش تعداد این شرکت ها 
علاوه بر اشــتغالزایی می توان امید وار بود که حجم گردش مالی در 
اقتصاد کشور افزوده می شود. رئیس اتحادیه خودرو کرایه و مؤسسات 
توریستی تأکید کرد: پیش ازاین صنف ما نزدیک به دو هزار عضو داشت 
که با شیوع ویروس کرونا و فعال شدن تاکسی اینترنتی ها این تعداد به 

۵۰۰ عضو رسیده است.

 رئیس اتحادیه فروشندگان خشــکبار و آجیل تهران با ارزیابی مثبت 
تامین بازار داخلی این صنف گفت: دستیابی به چشم انداز عالی برای 
تولید و تامین نیاز داخلی و صادرات خشــکبار دور از انتظار نیســت. 
غلامرضا خدامی، رئیس اتحادیه فروشندگان خشکبار و آجیل تهران 
ضمن اشاره به مطلب فوق گفت: با توجه به شرایط مساعد امسال برای 
تولید انواع خشــکبار و تامین نیاز بازار داخلی، دستیابی به ارزآوری 
چند میلیارد دلاری از طریق صادرات به کشورهای هدف دور از انتظار 

نیست.
رئیس اتحادیه فروشــندگان خشــکبار و آجیل تهران با بیان اینکه 

امســال یکی از بهترین سال های تولید خشــکبار کشور است افزود: 
بازدهی باغات خشــکبار و تولید انبوه آن موجب شده امسال به یکی 
از بهترین سال ها برای تولید خشکبار تبدیل شود. خدامی با اشاره به 
عدم ســرمازدگی باغات در مناطق مختلف کشور افزود: شرایط آب و 
هوای مساعد و بارندگی های فصلی مناسب در نواحی مختلف کشور، 
امسال موجب شده 9۰ درصد باغات کشور از سرمازدگی به دور باشند. 
همین امر بلوغ و باروری غنچه و شکوفه های باغات در زمان مناسب را 
به ارمغان آورده است. وی در ادامه اضافه کرد: در کنار عوامل ذکر شده 
بارش های بهاری باعث چشــم انداز عالی در تولید بی سابقه خشکبار 

کشور شــده ؛ لذا پیش بینی می شــود علاوه بر بازار پررونق داخلی، 
صادرات خوبی نیز داشته باشیم. رئیس اتحادیه فروشندگان خشکبار 
و آجیل تهران در توصیف بازار صنــف متبوع خود اظهار کرد: در حال 
حاضر اولویت بازار داخلی تثبیت قیمت هاست که مسلما بر کسب و کار 
صنف نیز تاثیرگذار خواهد بوده و در برخی اقلام  حتی کاهش قیمت 
دور از انتظار نیســت. خدامی در پایان با یادآوری اینکه سال گذشته 
صادرات خشــکبار کشــور به زیر یک میلیارد دلار رسید تاکید کرد: 
امیدواریم با ادامه رویه موجود و ایجاد بســترهای لازم شاهد افزایش 

صادرات و ارزآوری برای کشورمان در این حوزه باشیم.

رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، سوسیس، کالباس( 
تهران از افزایش 2۵ درصدی قیمت محصولات گوشتی طی یک ماه اخیر خبر 
داد و گفت: از ابتدای سال ۱۴۰2 تا کنون دو مرتبه افزایش قیمت 2۵درصدی 
داشته ایم. قیمت مواد اولیه مثل گوشت و مرغ افزایش یافته است. ادویه های 
مورد استفاده در فراورده های گوشــتی وارداتی هستند و بر اساس نرخ دلار 

قیمت گذاری می شوند.
محمدرضا معروف خانی، رئیس اتحادیه فروشــندگان محصولات گوشتی 
)همبرگر، سوسیس، کالباس( تهران با بیان مطلب فوق اظهار کرد: افزایش 
اخیر قیمت ها باعث کاهش 2۵درصدی فروش شــده اســت و اکثر مردم 
سوسیس و کالباس ۱ یا 2 درجه پایین تر را می توانند خریداری کنند. وی 
وضعیت کسب و کار صنف خود را اینگونه توصیف کرد: مواد اولیه فرآورده های 
گوشتی همان گونه که از نامش هم مشخص است گوشت قرمز، مرغ، انواع ادویه 
ها و افزودنی های مجاز شامل می شود. ادویه و افزودنی ها اکثرا وارداتی هستند 
و براساس نرخ دلار قیمت گذاری می شوند. معروف خانی افزود: از ابتدای سال 
۱۴۰2 تا کنون دو مرتبه شاهد افزایش 2۵ درصدی قیمت محصولات گوشتی 
بوده ایم. یکبار در اواخر سال قبل و ابتدای سال جدید گرانی های شب عید را 
داشتیم، یک بار هم در یک ماه گذشته که با گران گوشت قرمزشاهد افزایش 

2۵ درصدی قیمت فراورده های گوشتی بودیم.
رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، سوسیس، کالباس( 
تهران ادامه داد: رکود موجود در بازار، صنف ما را هم مانند تمام اصناف درگیر 

کرده است و باعث ریزش 2۵ درصدی مشتری شده است.  از آنجا که صنف ما 
عرضه کننده مواد غذایی است و مردم ناچار به خرید مواد غذایی مورد نیاز خود 
هستند، کاهش فروش در این صنف به صورتی است که مردم دیگر توان خرید 
سوسیس و کالباس با کیفیت بالا را کمتر دارند و بیشتر مشتری ها مناسب با 
بودجه خود، محصولی با یک یا دو درجه پایین تر می خرند. وی سپس به بیان 
چالش های صنف خود پرداخت و گفت: در تهران 2۰ صنف عرضه کننده مواد 
غذایی وجود دارد که  مشکلات مشابه ای دارند. یکی از مشکلات که صنف ما را 
درگیر خود کرده، عدم همکاری اداره بهداشت با واحدهای صنفی است. تعداد 
زیادی از فروشگاه های عرضه کننده فراورده های گوشتی اجاره ایی هستند 
و بعضی از آنها شرایط رعایت مقررات و ضوابط سختگیرانه بهداشت را ندارند 
و برای اینکه بتوانند انتظارات اداره بهداشت را برآورده کنند، ناچار به تعویض 

مغازه خود را هستند و این کار ضرر و زیان بسیاری به آنها وارد می کند.
معروف  خانی در ادامه گفت: یکی دیگر از مشکلات این صنف مربوط به مالیات 
هاست که امسال با افزایش چند برابری، ضربه بزرگی به اصناف وارد کرده و در 
صنف های مواد غذایی این درصد نسبت به سال گذشته  شدیدتر بوده است. 
رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، سوسیس، کالباس( 
تهران افزایش روزافزون قیمت مواد اولیه را یکی دیگر از مشــکلات صنف 
برشمرد و ادامه داد: قیمت مواد اولیه مورد نیاز صنف مثل گوشت و مرغ و ادویه 
ها افزایش چشمگیر داشته است. قیمت ادویه ها با افزایش قیمت دلار گران می 
شود. وی با ابراز امیدواری از اینکه دولت بتواند با سیاست های اقتصادی صحیح، 

تورم را کنترل کند افزود: وزارت اقتصاد و وزارت صمت باید جلوی گرانی مواد 
غذایی را بگیرد و بر قیمت ها تاثیر بگذارند. صنف ما جزو آن دسته صنوفی است 
که مستقیما با مردم در تماس است. مردم در مواجه با تورم و گرانی مجبور 
به تعدیل سبد خرید خانوار هســتند. مردم به اجبار از خرید پوشاک و لوازم 
دیگر کسر می کنند، ولی مواد غذایی مایحتاج ضروری آنهاست و نمی توان 
 از سبد خرید کم کرد. اگر دولت بتواند قیمت موادغذایی را تعدیل کند بسیار 

در بازار تاثیر گذار است.
معروف  خانی با ارزیابی مثبت ادغام دو اتحادیه تولیدکنندگان و توزیع کنندگان 
فرآورده های گوشــتی گفت: این ادغام نتایج خوبی را در بر خواهد داشت. 
بین تولیدکنندگان رقابت ایجاد می شــود و منجر به رشد کیفیت و تعدیل 
قیمت خواهد شد. رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، 
سوسیس، کالباس( تهران همچنین تصریح کرد: ما اتحادیه توزیع  کنندگان 
خرد فرآورده های گوشتی هستیم و محصولات خود را به مصرف کنندگان 
نهایی عرضه می کنیم. فقط تعداد خیلی محدودی فروشگاه در سطح تهران 
وجود دارد که در فروشگاه به صورت کاملا ایزوله و بهداشتی اقدام به تولید 
سوسیس و کالباس می کنند. فقط این تولیدکننده ها زیر مجموعه اتحادیه ما 
هستند. کارخانه های تولیدکننده فرآورده های گوشتی و پروتئینی زیر نظر 
انجمن تولیدکنندگان فرآوردهای گوشتی هستند، ولی واحدهای صنفی 
توزیع کننده خرده فروشی و عمده فروشی محصولات گوشتی زیر نظر اتحادیه 

ما یعنی اتحادیه صنف فروشندگان محصولات گوشتی هستند.
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ضرورت اصلاح پایه های مالیاتی
علی قنبری، اقتصاددان

دولت به دلیل ایجاد امکاناتی مانند امنیت، ســازوکار اقتصادی و... بخشــی از درآمد حقوق بگیران و 
همچنین سود فعالیت های اقتصادی را جهت ایجاد شرایط بهتر اقتصادی تحت عنوان مالیات می گیرد. 
در بخش دوم یعنی نقش بازتوزیعی، نظام مالیاتــی کارا، ظرفیت های مالیاتی را همراه با قوانین کارا و 

شفاف شناسایی و وصول عادلانه مالیات ها را با توجه به سطح درآمد، دارایی و ثروت مسیر می سازد.
متاسفانه سیاست درستی برای اخذ مالیات وجود ندارد و فرار مالیاتی در ایران بسیار بالاست. به ویژه 
دستگاه های مرتبط با حاکمیت از معافیت های مالیاتی قابل توجهی برخوردارند. این در حالی است که 

راحت ترین اقدام برای دریافت مالیات از حقوق بگیران ثابت است.
این اقدامی نادرست است که هزاران میلیارد تومان فرار مالیاتی یا عدم مالیات ستانی از پردرآمدترین 
اقشار جامعه و دستگاه های حاکمیتی و دولتی داشته باشیم و از سوی دیگر مالیات کارگران و حقوق 
بگیران افزایش پیدا کند. از سوی دیگر ســرفصل های مالیاتی جدیدی تعریف شده است، به عنوان 
مثال دریافت مالیات از خودروهای لوکس، دریافت مالیات از خانه های لوکس و دریافت مالیات های 
دیگری که در این راستا پیش بینی شده است اما نکته مهم اینجاست که تورمی که سبب افزایش شدید 
قیمت ها شده تا خوردویی بالاتر از یک میلیارد تومان برسد و سپس لوکس محسوب شود، خودش یک 

نوع مالیات است.  
یکی از مهمترین موضوعاتی که در کشورهای توسعه یافته سالهای سال است توسط دولتها با دقت و 
نظارت درستی دنبال می شود موضوع اخذ مالیات از دهک ها و پایه های مختلف مالیاتی است. اصولا 
هر کشوری که نظام مالیاتی قوی داشته باشد با تورم کمتری دست و پنجه نرم می کند، عدالت اقتصادی 
و اجتماعی در آن نظام نهادینه و گسترش یافته و دولت قادر به حمایت های مختلف از اقشار ضعیف و 

آسیب پذیر جامعه است.
اصل پرداخت و دریافت مالیات دردنیا یکی از نشانه های توسعه یافتگی محسوب می شود به این خاطر 
دولت ها روی این موضوع بسیار حساس هستند و با فراریان مالیاتی یا کسانی که به اشکال مختلف به 
دنبال عدم پرداخت مالیات هستند برخوردهای سختی می کند. متاسفانه درایران این موضوع تا کنون 
به شکل مورد نظر و واقعی خود دنبال نشده، لذا نمی توان انتظار داشت که مسائل به همین راحتی در 
درون اقتصاد ایران حل شود چرا که اقتصاد وابسته به نفت و درآمدهای نفتی که روی خوشی به مالیات 

نشان نداده درگیر مشکلات عدیده ای است.
به هر حال اجرای برنامه افزایش درآمدهای مالیاتی در سال ۱۴۰2 ناشی از همین نگاه مالیات ستانی 
ناعادلانه در جامعه است. دولت باید سیاست درست مالی و پولی برای تحقق شعار کنترل تورم داشته 

باشد وگرنه به نتیجه نمی رسیم و شعار امسال هم مانند سال های گذشته محقق نمی شود.
راه اندازی دولت الکترونیک و مشــخص کردن میزان مالیات تک تک افراد جامعه، یعنی کسانی که 
باید مالیات بدهند کمک بسیار بزرگی برای شناسایی و دریافت دقیق و درست مالیات از دهک های 
مختلف جامعه اســت. ضمن اینکه با راه اندازی دولت الکترونیک در این بخش می توان موجب قطع 
ارتباط مودیان و پرداخت کنندگان مالیاتی شــد. متاسفانه در سال های گذشته این موضوع زمینه را 
برای فسادهایی ایجاد کرده که عامل انسانی در آن نقش داشته است، پس راه اندازی دولت الکترونیک 

در این زمینه بسیار کمک کننده خواهد بود.

معــاون بــورس کالای ایــران در توضیح 
جزییات پیش فروش متری مســکن، گفت: 
شــرط خانه دار شــدن مردم در این روش، 
رساندن تعداد اوراق ســلف مسکن به اندازه 
حداقل متراژ واحدهای ســاخته شده است. 
به گــزارش بــورس کالا، محمدحســین 
رحمتی در بیان نحوه کارکرد اوراق ســلف 
موازی مســکن، اظهار داشت: ســازندگان 
مســکن می توانند برای ســاخت یا تکمیل 
یک پروژه ســاختمانی با انتشــار این اوراق 
در بــورس کالا، بخشــی از ســرمایه مورد 
 نیاز خود را بــرای اتمام پــروژه و تحویل به

 مردم تأمین کنند.
وی افزود: بر این اساس، مردم با خرید اوراق 
سلف مسکن اقدام به پیش خرید واحدهای 
آن پروژه می کنند و می توانند اوراق را تا زمان 
سررسید و تحویل ملک نگه دارند یا در بازار 
 ثانویه اقدام به فــروش اوراق خود به قیمت 

روز کنند. 
معاون توســعه بازار و مطالعــات اقتصادی 
بورس کالا ادامه داد: در ســاده ترین شــکل 
ســرمایه گذاری در بازار پیش فروش متری 
مسکن، برای مثال خریدار اقدام به خرید یک 
متر مسکن می کند که در زمان عرضه، تاریخ 
تحویل آن ملک، 2 ساله و کوچک ترین متراژ 

هر واحد ۵۰ متر عنوان شده است.
رحمتی خاطرنشــان کــرد: آن خریدار اگر 
قصد خانه دار شدن داشته باشد باید تا زمان 
سررسید 2 ساله مقدار اوراق خود را به عدد 
۵۰ ورقه یک متری برســاند، امــا اگر قصد 
تحویل گرفتن خانه را نداشته باشد و صرفاً با 
نیت سرمایه گذاری در بازار مسکن وارد این 
معاملات شده باشــد، در هر زمانی طی این 
 2 ســال، امکان فروش اوراق و تسویه نقدی

 را دارد.
به گفته وی، شــرط خانه دار شدن مردم در 
این ابزار مالی، رســاندن تعداد اوراق ســلف 
مســکن به اندازه حداقل متــراژ واحدهای 
ساخته شده اســت. معاون بورس کالا گفت: 
قیمت اوراق سلف مسکن نیز در بازار ثانویه 
بر اســاس قیمت های بازار مســکن نوسان 
می کنــد و افرادی که قصد ســرمایه گذاری 
در این بازار را دارند می توانند با سرمایه های 
 خرد و بــه صورت خریــد متــری وارد این 

بازار شوند.
رحمتی در ادامه به تفــاوت قیمت واحدها 
در یک پروژه اشــاره کرد و گفــت: طبیعتاً 
در یک پروژه، متراژ و شــرایط همه واحدها 
یکســان نیســت؛ برای مثال واحدهایی که 
در طبقــات بالاتــر یــک ســاختمان قرار 

دارند، قیمت بیشتری نســبت به واحدهای 
طبقات پایین دارند و حتی شــرایط دیگری 
نیــز می تواند در قیمــت واحدهــا اثرگذار 
باشــد؛ به همین منظور برای مثــال واحد 
طبقه اول بــه عنــوان اوراق پایــه در نظر 
گرفته می شــود و در امیدنامه ذکر می شود 
 که واحد طبقــه ۱۵، یک و نیــم برابر اوراق 

پایه ارزش دارد.
وی تاکید کرد: طبق اطلاعات درج شده در 
امیدنامه آن پروژه، مشــتری بــرای تحویل 
گرفتن یک واحد ۱۰۰ متــری در طبقه ۱۵ 
باید به جای ۱۰۰ عدد اوراق سلف، ۱۵۰ عدد 
اوراق سلف پایه داشته باشد و بر همین اساس 
نیز تفاوت ها در طبقات مختلف با میزان اوراق 
پوشــش داده می شــود. معاون توسعه بازار 
و مطالعــات اقتصادی بــورس کالای ایران 
بیان داشت: همه شــرایط و جزئیات قیمتی 
در کل واحدهای یک پروژه به طور شــفاف 
در امیدنامه عرضه می آید و ســرمایه گذاران 
 قبل از خریــد باید به طور کامــل این بندها 

را مطالعه کنند.
رحمتی اضافه کرد: با توجه به اینکه در اوراق 
سلف مســکن، تاریخ قطعی تحویل از سوی 
ســازنده به خریدار وجود دارد، پیشــنهاد 
می شــود پروژه هایی که از پیشــرفت قابل 
قبولی برخوردار بوده و ســازنده مطمئن به 
تحویل در زمان مورد نظر است برای انتشار 
اوراق انتخاب شود؛ موضوع مهم در روند این 
معاملات همانند سایر معاملات بورس کالا، 
اخذ تضامیــن لازم از عرضه کننده به جهت 
عمل به تعهدات اســت و از این رو خریداران 
با اطمینان خاطر می توانند از این مسیر وارد 

بازار مسکن شوند.
به گفتــه وی، یکی از مزایــای پیش فروش 
متری مســکن، نقدشــوندگی بــالای این 
اوراق اســت؛ چراکــه یــک بازارگــردان 
در این معامــلات حضور داشــته و همواره 
 اوراق عرضه شــده از سوی ســرمایه گذاران 

را خریداری می کند.
معاون توســعه بازار و مطالعــات اقتصادی 
بورس کالای ایران گفت: اصلاح دستورالعمل 
معامــلات اوراق ســلف مســکن در مرحله 
نهایی قرار دارد و به زودی با مصوبه ســازمان 
بورس شــرایط بــرای آغاز ایــن معاملات 
فراهم می شود؛ همچنین تاکنون 2 شرکت 
ســرمایه گذاری در حوزه مســکن مدارک 
خود را برای انتشــار اوراق تحویل داده اند و 
به نظر می رســد به زودی باید از ابزار جذاب 
 پیش فروش متری مســکن در تالار بورس 

کالا رونمایی کرد.

طی ۴ ماهه امسال ۱۰ هزار 
میلیارد تومــان مالیات بر 
ثروت اخذ شــد که سهم 
خانــه های خالــی تنها 2 
میلیــارد و ۱۸۱ میلیون 
تومان بود. همچنیــن صاحبان خودورهای لوکس 

نیز ۶9۳ میلیارد تومان مالیات پرداخته اند.
مالیــات بــر ارث، مالیات هــای اتفاقــی، مالیات 
نقل وانتقال ســرقفلی، مالیات نقل وانتقال سهام، 
مالیات نقل و انتقالات املاک، مالیات تمبر و اوراق 
بهادار، مالیات بر واحدهای مسکونی گران قیمت )با 
احتساب عرصه و عیان(، مالیات بر انواع خودروهای 
ســواری و وانت دو کابین دارای شــماره انتظامی 

شــخصی گران قیمت و درآمد حاصل از مالیات بر 
واحدهای مسکونی خالی از سکنه از مواردی هستند 

که زیرمجموعه مالیات بر ثروت قرار دارند.
طی ۴ ماه نخست امســال، میزان مالیات دریافتی 
از محل مالیات بــر ثروت در مجمــوع ۱۰ هزار و 
۳۶ میلیارد تومان بوده است. بر این اساس، درآمد 
حاصل از مالیات بر ارث ۷۰۱ میلیارد تومان، از محل 
مالیات های اتفاقی ۱۰ میلیارد و ۸۷9 میلیون تومان 
و از محل حــق تمبر و اوراق بهــادار ۷99 میلیارد 
تومان بوده اســت. از محل نقل وانتقال ســرقفلی، 
مالیات نقل وانتقال ســهام و مالیات نقل وانتقالات 
املاک به ترتیب یک هــزار و ۴۸ میلیارد تومان، ۴ 
هزار و ۶۴۴ میلیارد تومان و 2 هزار و ۱29 میلیارد 

تومان مالیات اخذ شده است.
درآمد دولت از محل مالیات بر واحدهای مسکونی 

گران قیمت )با احتساب عرصه و عیان( ۶ میلیارد 
۸2۵ میلیون تومان و از محل درآمد حاصل از مالیات 
بر واحدهای مســکونی خالی از ســکنه 2 میلیارد 
و ۱۸۱ میلیون تومان بوده اســت. بر این اســاس، 
صاحبان مالیات بر انواع خودروهای سواری و وانت 
دو کابین دارای شــماره انتظامی شــخصی گران 
قیمت طی سه ماه نخست سال ۶9۳ میلیارد و ۴۴۱ 

میلیون تومان مالیات پرداخت کردند.
در همین رابطه رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای 
سازمان مالیاتی کشور اعلام کرد: از ابتدای امسال 
تا پایان تیرماه 2۱۶ هزار میلیــارد و 299 میلیون 
تومان درآمدهای مالیاتی وصول شده که این آمار 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۱۴۳ میلیارد 
و ۸۸۸ میلیون تومان بود، رشد ۵۰ درصدی را نشان 

می دهد.

»مجتبی امیری« اظهار داشت: از مجموع وصولی 
درآمدهــای مالیاتی، بیش از ۱۳۳ هــزار میلیارد 
تومان مربــوط بــه مالیات های مســتقیم با 9۰ 
درصد تحقق نســبت به قانون بودجه امسال و ۵2 
درصد رشــد نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 
بوده اســت. وی با بیان اینکه مالیات های مستقیم 
شامل مالیات بر اشخاص حقوقی، مالیات بردرآمد 
و مالیات بر ثروت می شــود، بیــان کرد: همچنین 
مالیات اشــخاص حقوقی در همین مدت ۸۱ هزار 
و ۵۵۸ میلیــارد تومان وصول شــده که نســبت 
 به مدت مشــابه سال گذشته رشــد ۴۱ درصدی 

را نشان می دهد.
امیری تأکید کرد: ۴۱ هزار میلیارد تومان ســهم 
مالیات بر درآمدها وصول شــد که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رشد ۶9 درصدی را به همراه داشت. 
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای سازمان مالیاتی 
با بیان اینکه مالیات بر ثروت ۱۰ هزار میلیارد تومان 
وصول شد، بیان کرد: این رقم نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته که ۵ هزار میلیارد تومان بوده است، 
رشد ۸۸ درصدی را نشان می دهد. امیری ادامه داد: 
۸۳ هزار میلیارد تومان درآمــد مربوط به وصولی 

مالیات در بخش کالاها و خدمات با ۸2 درصد تحقق 
نســبت به بودجه و ۴2 درصد رشد نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته است.
وی با اشاره به اینکه سهم مالیات مشاغل نسبت به 
کل مالیات های وصولی هشــت درصد است گفت: 
امســال ۱۶ هزار و ۴۴۴ میلیارد تومــان مالیات از 

مشاغل وصول شد که این رقم نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشــد ۸۳ درصدی را نشان می دهد. 
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای سازمان مالیاتی 
گفت: مالیات های مستقیم با ۶2 درصد سهم در کل 
درآمدهای مالیات بیشــترین وصولی مالیاتی را به 

خود اختصاص می دهد.
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

۶۹۳ میلیارد تومان مالیات از صاحبان خودروهای لوکس اخذ شد

رشد ۵۰ درصدی  درآمدهای مالیاتی

جزییات پیش فروش متری مسکن اعلام شد
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فناوری و 
اطلاعات

دســتور وزیر ارتباطات برای تســریع در روند توزیع 
گذرنامه های زیارتی

در ایامی که روزانه حدود یکصد هزار گذرنامه زیارتی توسط مراکز پستی توزیع می شود، 
وزیر ارتباطات از وضعیت توزیع گذرنامه زائران اربعین به صورت سرزده بازدید کرد و ضمن 
ارزیابی از فرایند در دست اقدام، دستوراتی را برای تسریع در امر توزیع و رسیدگی به مشکلات 
مردم صادر کرد. عیسی زارع پور به همراه محمود لیائی مدیرعامل شرکت ملی پست ایران 
برای بررسی روند ارسال گذرنامه های زیارتی و فرآیند پستی در این حوزه به صورت سرزده 
از منطقه ۱۴ پستی، منطقه پستی جنوب غرب تهران و مرکز تجزیه و مبادله شرکت پست 
بازدید کرد. وی در این بازدید ابتدا از باجه های پستی و معطله منطقه ۱۴ پستی بازدید کرد 
و در گفت و گو با مردم از نزدیک در جریان فرآینــد ارائه خدمت به مردم قرار گرفت. وزیر 
ارتباطات در این بازدید در مواجه با مشکلی که باعث معطلی مردم شده بود، درباره گذرنامه 
های صادر شــده مردم از  مدیرعامل شرکت ملی پست خواست با هماهنگی با مسوولین 
گذرنامه این مشکل به سرعت حل شود.  وی در بازدید از باجه معطله منطقه ۱۴ پستی به 
برخی از مشکلات مردم برای دریافت گذرنامه های خود رسیدگی و دستورات لازم را در این 
حوزه ابلاغ کرد. زارع پور همچنین در تماس تلفنی با تعدادی از دریافت کنندگان گذرنامه، 

میزان رضایتمندی مردم از وضعیت ارسال و دریافت گذرنامه ها توسط پست را جویا شد.
وزیر ارتباطات در ادامه به مرکز تجزیه و مبادله شرکت ملی پست رفت و از نزدیک در جریان 
چگونگی تقسیم و ارسال گذرنامه های صادر شــده برای مراکز پستی قرار گرفت. وی در 
پایان این بازدید به منطقه پستی جنوب غرب تهران رفت و با حضور در باجه گذرنامه این 
منطقه در جمع متقاضیان دریافت گذرنامه های زیارتی حاضر شــد و با مردم گفت و گو 
کرد. وزیر ارتباطات در این بازدید با اشاره به تاخیر های ارسال گذرنامه ها به پست، از مردم 
خواست بین چهار تا پنج روز بعد از صادر شدن گذرنامه ها منتظر دریافت گذرنامه های خود 
باشند. وی با اشاره به الکترونیکی شدن خدمات، از دستگاه های مختلف خواست نسبت به 
الکترونیکی کردن استعلامات بین دستگاهی برای ارائه خدمت به مردم اقدام کنند. زارع پور 
با اشاره به سرمایه گذاری زیادی که دولت برای ایجاد زیرساخت های ارتباطی و الکترونیکی 
کردن خدمات انجام داده، افزود: مردم نباید بابت استعلامات هزینه ای پرداخت کنند چرا 
که دولت این هزینه ها را از بیت المال انجام داده و اگر هم نیاز به پرداخت هزینه ای باشد 
باید در مراجع تصمیم گیر در این حوزه به تصویب برسد. بنابه این گزارش، در بررسی های 
میدانی وزیر ارتباطات از وضعیت توزیع گذرنامه های اربعین مشخص شد که بخش زیادی 
از گذرنامه های صادر شده در مدت زمان مشخص شده و به صورت موفق به دست مردم می 
رسد و مشکلات موجود هم با هماهنگی شرکت ملی پست و همراهی پلیس گذرنامه قابل 
حل است تا هموطنان بتوانند در کوتاه ترین زمان ممکن گذرنامه های خود را دریافت کنند.

فضای مجازی درگاهی برای توسعه آسیب های اجتماعی 
شده است

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: عدم نظارت بر کسب و کارها و فعالیت ها از طریق 
فضای مجازی به یک چالش اساسی در کشور تبدیل شده است و دولت باید درگاهی پیشرفته 
برای کنترل کسب و کارهای فعال در فضای مجازی داشته باشد تا قبل از بروز بحران بتواند 
با سوداگران این بخش مقابله کند. حسن لطفی در گفت  و گو با خانه ملت، با انتقاد از عدم 
نظارت بر انتشــار آگهی های تبلیغاتی در خصوص عرضه مواد روان گردان در بسته های 
متنوع و عناوینی همچون »برای رایحه درمانی« که از غفلت مصرف کنندگان و مراجع ناظر 
سوءاستفاده می شود، گفت: هم اکنون عدم نظارت بر کسب و کارها و فعالیت ها از طریق 
فضای مجازی به یک چالش اساسی در کشور تبدیل شده و نظام اجتماعی و آرامش جوانان 
و بالتبع آن خانواده ها را مختل کرده است. نماینده مردم رزن و درگزین در مجلس شورای 
اسلامی، ادامه داد: ایجاد قارچ گونه کانال ها و گروه های مجازی که همچون دامی در مسیر 
نوجوانان و جوانان قرار گرفته است بیانگر نبود مدیریت و نظارت بر این حوزه است. وی تصریح 
کرد: نشر آگهی های تبلیغاتی بدون نیاز به اخذ مجوزهای لازم در خصوص درمان بیماری ها یا 
ایجاد آرامش به ویژه در جوانان به راهی برای توسعه بی صدای آسیب های اجتماعی در سطح 
کشور تبدیل شده است. لطفی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از آسیب های ناشی از عدم مدیریت 
بر فضای مجازی فعالیت نسل جوان در ساعاتی از شب است که فرد نیاز به آرامش و استراحت 
دارد و همین امر باعث شده است که جوانان در طول روز رفتاری توام با خشونت داشته و برای 
درمان این معضل نیز ناچار به روان گردان ها و سایر مواد مخدر پناه می برند. این نماینده مردم 
در مجلس یازدهم، یادآور شد: این موارد عامل گسترش بی رویه آسیب  های اجتماعی شده 
است و کنترل آنها از دست مسئولان مربوطه خارج شده و به یک چالش جدی در سطح کشور 
تبدیل شده است. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، در قالب پیشنهاد برای 
پیشگیری از گسترش آسیب های اجتماعی از کانال فضای مجازی، تاکید کرد: دولت باید 
درگاهی پیشرفته برای کنترل کسب و کارهای فعال در فضای مجازی داشته باشد تا قبل 

از اینکه این نوع فعالیت به یک بحران تبدیل شود بتواند با سوداگران این بخش مقابله کند.

برقراری ارتباط بی واسطه کاربران با پیام رسان های داخلی
قابلیت صوتی و تصویری در پیام رسان های داخلی از جمله اقداماتی بود که با حمایت و 
فراهم کردن زیرساخت های آن در دولت ســیزدهم ایجاد و طبق اعلام حتی سبب شد 
مشکلات برخی کاربران ساکن کشــورهای دیگر که تمایل به برقراری ارتباط با اعضای 
خانواده خود داشتند هم برطرف شود. پلتفرم ها و سکوهای داخلی چند سالی است مورد 
حمایت دولت ها قرار گرفته است اما با روی کار آمدن دولت سیزدهم و پس از آن اعمال 
برخی محدودیت ها برای دو پلتفرم  خارجی بنا به دستور مراجع ذی صلاح، این موضوع 
شتاب بیشــتری به خود گرفت، به گونه ای که بارها از سوی مسئولان حوزه ارتباطات و 

فناوری اطلاعات اعلام شد که سکوهای داخلی مورد حمایت و تقویت قرار می گیرند.
به عبارتی پس از محدود شدن برخی پیام رســان های خارجی در چندین مرحله و طی 
سال های گذشته، مهاجرت کاربران ۵۰ میلیونی به پیام رسان های دیگر از جمله نمونه های 
مشابه خارجی و داخلی آغاز شد. امکان پرداخت از طریق پیام رسان های بومی از مواردی 
بود که نسبت به پیام رسان های خارجی، برای این ابزارهای داخلی برتری ایجاد می کرد و 
برخورداری از امکان تماس صوتی و تصویری برای پیام رسان های بومی هم ویژگی دیگری 
بود که می توانست کاربران را به استفاده از این ابزارها تشویق کند. بر این اساس، برقراری 
تماس صوتی و تصویری از سه پیام رسان ایرانی با اپراتورهای تلفن ثابت و همراه برای اولین 
بار سال گذشته توسط وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات مطرح شد؛ درواقع به دلیل گلایه 
برخی کاربران ساکن کشورهای دیگر که متمایل به برقراری ارتباطات با اعضای خانواده 
بودند این قابلیت در سه پلتفرم داخلی ایجاد و در این مدت هم افراد زیادی از اعضای کابینه 
تا تجار و دوستان برای برقراری ارتباط تصویری در سفرهای خارجی، از سرویس تماس 
تصویری پلتفرم های داخلی استفاده کرده که تجربه آنها نیز رضایت بخش بوده است. 
بنابراین ارتباط صوتی و تصویری در پیام رسان های کشور برقرار شد و روزانه چند میلیون 
تماس تصویری و صوتی از طریق پیام رسان ها انجام می شود به گونه ای که در ایام نوروز 
مقرر شد برای تسهیل ارتباطات مردم در این ایام، ترافیک چهار پیام رسان و دو نرم افزار 
ارتباط تصویری با همکاری اپراتورها از تاریخ اول تا چهاردهم فروردین رایگان شود که پس 
از پایان این ایام آمارهای رسمی اعلام شده از سوی مسئولان حاکی از آن بود در مدت زمان 
اعلام شده به طور متوسط حدود ۴.۸ میلیون تماس صوتی و تصویری مجموعا در بستر پیام 
رسان های داخلی روبیکا، بله، آیگپ و سروش پلاس انجام شده است. از سوی دیگر چندی 
پیش قائم مقام مدیرعامل یک پیام رسان داخلی از رشد ۴۰ درصدی تماس های روزانه این 
پلتفرم خبر داد. او در این زمینه گفته بود تعداد تماس های صوتی و تصویری پیام رسان بله 
در یک هفته خردادماه با حدود ۴۰ درصد رشد به ۷۰۰ هزار تماس روزانه رسیده است. به 
دلیل استقبال از این قابلیت و شروع ایام حج، حجاج  ایرانی برای ارتباط تصویری و صوتی 
با داخل ایران، نیازمند استفاده از پیام رسانی بودند که قابلیت ارسال و دریافت کد ورود در 
عربستان را داشته باشد. بنابراین یک پیام رسان ایرانی در زمینه حل این مشکل تلاش کرده 
و حجاج توانستند در عربستان وارد این پیام رسان شوند و از طریق آن تماس چندرسانه ای با 

کیفیت با داخل ایران و نیز حجاج دیگر در عربستان برقرار کنند.

اخبار

معاون توسعه شــرکت های 
دانش بنیــان معاونت علمی 
گفت: با تفاهم وزارت اقتصاد 
و دارایــی و معاونــت علمی 
ریاست جمهوری، دارایی های 
نامشــهود شــرکت های دانش بنیان به عنوان تضمین 

پذیرفته می شود.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، رضا اسدی فرد که در راس هیاتی از 
مدیران معاونت علمی در ســفری یک روزه به سمنان 
رفته بود در حاشیه نشستی با فعالان شرکتهای دانش 
بنیان در پارک علم و فناوری دانشــگاه سمنان گفت: 
مشکل بسیاری از شرکت های دانش بنیان این است که 
برای دریافت تسهیلات تضامین بانکی که معمولاً ملک 
است را ندارند؛ بنابراین این معاونت برای حمایت از این 
شرکت های نوپا از طریق صندوق های پژوهش و فناوری 

با وزارت اقتصاد رایزنی کرده است.
وی افزود: از این هفته بر اســاس تفاهم وزیر اقتصاد و 
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، کارشناسان رسمی دادگســتری بر اساس 
استانداردها دارایی های نامشــهود شرکت های دانش 
بنیان را که همان دانش آنهاست، ارزش گذاری می کنند 
تا این دارایی ها به عنوان تضامین بانکی برای نهادهای 

مالی قابل پذیرش باشد. اســدی فرد اظهار امیدواری 
کرد با این روش مشکل تامین مالی شرکت های دانش 
بنیانی که توان مالــی زیادی ندارند تا حــدود زیادی 
برطرف شــود. وی همچنیــن با بیان اینکــه در قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۲ افزایش ســه هزار میلیارد تومانی 
سرمایه صندوق پژوهش و فناوری پیش بینی شده اظهار 
امیدواری کرد: این صندوق در فرایندی پنج ســاله به 
 صندوقی با سرمایه ۱۰۰ همتی )هزار میلیارد تومانی( 

تبدیل شود.
در همین رابطه سید احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد، 
از تهیه و ابلاغ دســتورالعمل ارزش گذاری دارایی های 
نامشهود برای شرکت های دانش بنیان و نوآور با همکاری 
معاونت علمی و فناوری و سازمان حسابرسی خبر داد. 
وزیر اقتصاد از تهیه و ابلاغ دســتورالعمل ارزش گذاری 
دارایی های نامشهود برای شرکت های دانش بنیان خبر 
داد. مطابق با این دستورالعمل، دارایی های دانش بنیان ها 
که عمدتا از نوع نامشــهود هســتند می تواند به عنوان 
اعتبار و تضمین جهت دریافت وام یا ورود به بازار بورس 

استفاده شود.
سید احســان خاندوزی در حســاب کاربری خود در 
توییتر نوشــت: پس از یک ســال با همکاری معاونت 
علمی و سازمان حسابرسی، برای اولین بار دستورالعمل 
»ارزش گذاری دارایی های نامشهود« تهیه و ابلاغ شد. 
وی افزود: تبدیل دانش به ارزش اقتصادی - به ویژه برای 
شــرکت های دانش بنیان تاکنون ممکن نبود و موجب 
زیان شرکت ها و اعتبار کم آن ها در بانک و بورس می شد.

روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراسم رونمایی از نظام 
جدید ارزش گذاری دارایی های نامشهود اعلام کرد: تا 
امروز نظام ارزش گذاری در سه حوزه آماده شده است، 
تلاش می کنیم در استانداردسازی این حوزه نیز کمک 
کنیم. بخش تشــخیص، ثبت و ارزشــگذاری در حوزه 
ارزش گذاری شرکت ها در حال انجام شدن است و نکته 
بعدی اعتباردهی به این ارزش گذاری است و باید آن را 

برای بانک ها معتبر کنیم.
به رسمیت شناختن دارایی های نامشهود در شرکت های 
دانش بنیان و و کســب وکارهای نوآور در بازار سرمایه و 
بورس، یکی از گام های مهم دولــت جهت تأمین مالی 

و جذب ســرمایه برای آن ها خواهد بود. این شرکت ها 
می توانند دارایی های خــود را ارزش گذاری و مطابق با 
آن برای دریافت وام از بانک یا ورود به بازار بورس اقدام 

کنند.
گفتنی است دارایی های نامشهود گروهی از دارایی های 
بلند مدت هســتند که فاقد ماهیت فیزیکی است. در 
عوض این نوع دارایی هــا در خود حقــوق و امتیازاتی 
دارند که واحد تجاری ممکن است بتواند در دوره های 
جاری و آتی از آن منتفع گردد. حق امتیاز، حق تألیف، 
علائم تجاری، مالکیت فکری، سرقفلی و... از نوع دارایی 

نامشهود به شمار می روند.

از هفته جاری اجرایی می شود

آغاز ارزش گذاری دارایی های نامشهود دانش بنیان ها 
News kasbokar@gmail.com

پیش بینی افزایش پتانســیل بیت کویــن فراتر از مرز 
۳۰ هزار دلار محسوس شد اما در نهایت به زیر سطح 
پشتیبانی ۲۹ هزار دلار سقوط کرد که با این رکود این 
سوال مطرح می شود که آیا بیت کوین در مسیر رسیدن 

به ۲۰ هزار دلار است؟
حوزه ارزهای دیجیتال با نوسانات غریبه نیست اما روند 
نزولی اخیر مطمئنا بسیاری را غافلگیر کرده است. یکی 
از محرک های مهم پشت این افت، فروش گسترده بود 
همچنیــن گمانه زنی هایی وجــود دارد مبنی بر اینکه 

شــرکت های ایلان ماسک پشــت این موضوع بوده اند 
و طبق گزارش هــا کل دارایی هــای بیت کوین خود را 
نقد کرده اند. ســکوت قابل توجه ماسک در رسانه های 
اجتماعی به این حدس و گمان افزوده اســت و غیبت 
واضح میم هــای معروف مربوط به رمزنــگاری وی این 
موضوع را بیشــتر تقویت می کند. از منظر فنی، شاهد 
بودیم که چگونه قیمت بیت کوین به محض پایین آمدن 
قیمت پشتیبانی ۲۹ هزار دلار سقوط کرد. از آنجایی که 
بازار رویدادهای اخیر را دنبال می کند، احتمال سقوط 

بیت کوین تا ۲۰ هزار دلار بســیار واقعی است. در حال 
حاضر، قیمــت حمایت بحرانی بیت کویــن حدود ۲۵ 
هزار دلار است و اگر این سطح را زیر پا بگذارد، نزول به 
۲۰ هزار دلار بســیار محتمل تر می شود و به طور بالقوه 
سود قابل توجهی که در اوایل سال ۲۰۲۳ شاهد بودیم 
را باطل می کنــد. مجموع ارزش بــازار جهانی ارزهای 
دیجیتال در حــال حاضر ۱.۰۶ تریلیــون دلار برآورد 
می شــود که این رقم نســبت به روز قبل  ۰.۱۳ درصد 
بیشتر شده است. در حال حاضر ۴۷.۹۷ درصد کل بازار 

ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 
۰.۱۲ درصد کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای 
دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشــته ۲۱.۹۷ میلیارد دلار 
است که ۸.۸۸ درصد کاهش داشته است. حجم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۱.۶۷ میلیارد دلار 
است که ۷.۶۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال بوده و حجــم تمام ســکه های پایدار اکنون 
۲۰.۳۷ میلیارد دلار است که ۹۲.۷۱ درصد از کل حجم 

۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

داده های جدید نشــان می دهد که بیــش از نیمی از 
محققان دانشمند که از توییتر استفاده می کنند، مدت 
زمان استفاده از این پلتفرم را کاهش داده یا به طور کل، 

از آن خارج شده اند.
به گزارش ایسنا، موسســه تحقیقاتی »پیو ریسرچ« 
اوایل امسال گزارش کرده بود اکثر کاربران آمریکایی 
توییتر گزارش کرده اند زمان کمتری را در این پلتفرم 
از زمانی که توسط ایلان ماسک خریداری شده است، 
سپری می کنند اما اکنون یک گروه مهم دیگر هم از این 
شــبکه اجتماعی که به »ایکس« تغییر نام داده است، 

خارج می شوند.
در نظرسنجی نشریه »نیچر« از هزاران دانشمند، تقریبا 
نیمی از آنها اظهار کردند که به شــبکه های اجتماعی 
دیگر مانند ماســتودون مهاجرت کرده اند. از ۹۲۰۰ 

محققی که در نظرسنجی »نیچر« شرکت کردند، بیش 
از ۴۷ درصد گفتند که میزان استفاده از این سایت را 
کاهش دادند و هفت درصد هم اعلام کردند که از این 
سایت خارج شده اند. تقریبا به همین تعداد هم اعلام 
کردند که حسابی را در یک پلتفرم جدید ایجاد کرده اند.

از میان این پلتفرم های جایگزین توییتر، ماستودون که 
از زمان خریداری شدن توییتر توسط ایلان ماسک، با 
رشد قابل توجه تعداد کاربرانش روبرو شده است، بیشتر 
از همه استفاده می شــود. حدود ۴۷ درصد از محققان 
گفتند که در سال گذشته، اســتفاده از این پلتفرم کد 
باز را آغاز کردند. لینکدین و اینســتاگرام، گزینه های 
محبوب بعدی بودند که به ترتیــب، ۳۵ درصد و ۲۷ 

درصد از محققان را جلب کردند. نکته جالب این است 
که »تردز« به عنوان رقیــب توییتر، در جایگاه چهارم 

قرار گرفت.
مانند آمار موسسه پیو، یافته های نظرسنجی »نیچر« 
نشان می دهد اســتفاده از توییتر در میان افرادی که 
زمانی در این پلتفرم فعال بودنــد، کاهش پیدا کرده 

است.
توییتر همــواره یک پلتفــرم مهم بــرای محققان و 
دانشمندان بود و برای انتشار تحقیقات و ترویج بحث 
علمی، استفاده شده است و محققان توییتر، یک منبع 
مهم اطلاعات معتبر در این پلتفــرم بوده اند که نبرد 
ســختی برای مقابله با انتشــار اطلاعات غلط، داشته 

است. توییتر همچنین یک منبع ارزشمند از داده برای 
محققان بی شماری بود که در هر زمینه ای، از سلامت 
عمومی گرفته تا زبان شناســی، تحقیق می کردند. اما 
اکنون تغییرات زیادی اتفاق افتاده اســت و بسیاری از 
کاربران تصور می کنند که محتــوای کاربران پولی در 

توییتر در اولویت قرار گرفته است.
بر اساس گزارش انگجت، همچنین شرکت »ایکس« 
)توییتر ســابق( رابط برنامه نویســی کاربردی برای 
محققان را به حدی گــران کرده که اکثــر آنها دیگر 
نمی توانند به آن دسترسی پیدا کنند. بنابراین، هر چند 
همه محققانی که با »نیچر« صحبت کردند، نگفتند که 
آماده اند به کلی توییتر را رها کنند اما به نظر می رسد 
تاکتیک های این شــرکت باعث شده است از جمعیت 

جامعه دانشمندان به شدت کاسته شود.

ســازمان فناوری اطلاعات ایران، به طــور جدی ارائه 
خدمت با استفاده از ابزارهای فناورانه به زائران اربعین 

حسینی را دنبال می کند.
جلسه بررسی چالش های شرکت های پرداخت یاری ارز 
اربعین با حضور معاون وزیر ارتباطات و نماینده بانک 
مرکزی برگزار شد. در این جلسه، محمد خوانساری-

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران- با اشاره به این 
که حل موضوعات پیش روی اربعین حسینی متعلق 

به یک یا چند دســتگاه خاص نیست و متعلق به همه 
دستگاه هاســت، اظهار کرد: ارائه خدمت با استفاده از 
ابزارهای فناورانه به زائران اربعین حسینی، هدفی است 
که سازمان فناوری اطلاعات ایران به طور جدی آن را 

دنبال می کند.
در ایــن جلســه، شــرکت ها و پلتفرم هایــی که در 
حوزه پرداخت و تبادل ارز به مناســبت فرارســیدن 
رویــداد اربعین فعالیت دارند، چالش هــا، دغدغه ها و 

پیشــنهادهای خود را مطرح کردند و خواستار تسریع 
فرآیند، تسهیل در روند پرداخت و مبادله ارز برای زائران 
شدند. از جمله این موارد، ایجاد تسهیل در زمینه صدور 
مجوزهای لازم، تبدیل موجودی ریالی به دیناری زائران 
و بالعکس، ایجاد امکان انواع پرداخت، فراهم ســازی 
زمینه نقدشوندگی کیف پول زائران و برخی موارد دیگر 

بود که در این نشست مطرح شد.  
طبق اعلام سازمان فناوری اطلاعات ایران در خاتمه این 

جلسه، پیش نویسی از نکات و پیشــنهادات مطروحه با 
هدف تسهیل در ارائه ارز به زائران تهیه و مقرر شد تا حد 
امکان تدابیر و اقداماتی کاربردی به منظور حل این مسایل 
اتخاذ شود. در حال حاضر فهرست و خدمات ۱۵ شرکت 
مورد حمایت ســازمان که به ارائه خدمات حوزه اربعین 
 https://arbaeen.ito.gov.ir می پردازند به نشانی
در دسترس عموم موجود است و علاقه مندان می توانند 

به آن مراجعه کنند.

ایلان ماســک به تازگی در توییتی اعلام کرده شــاید 
پلتفرم ایکس)توییتر ســابق( شکســت بخورد. ایلان 
ماسک اخیراً در مطلبی صریح اظهار داشت که در حال 
حاضر هیچ شــبکه اجتماعی برجسته ای وجود ندارد. 
وی ضمن اذعان به احتمال شکست، بر تعهد خود برای 

ایجاد یک پلتفرم استثنایی تاکید کرد.
ماسک در ایکس نوشت:»حقیقت غم انگیز این است که 
در حال حاضر هیچ شبکه اجتماعی بزرگی وجود ندارد. 

ممکن است شکســت بخوریم، همانطور که بسیاری 
پیش بینی کرده اند، اما تمام تــلاش خود را می کنیم 
تا حداقل یک مورد)شــبکه اجتماعــی بزرگ( وجود 

داشته باشد.«
ایلان ماسک در یک به روز رسانی غافلگیرکننده اخیر 
اعلام کرده است که ایکس قابلیتی که به کاربران امکان 
می دهد توییت های حساب های خاص را مسدود کنند، 
حذف خواهد کرد. این تصمیم انتقادات بسیاری را در 

پی داشته است. ماسک علیرغم واکنش ها، امروز موضع 
خود را تکرار کرد و با تاکید بــر تعهد آنها به ایجاد یک 
شبکه اجتماعی بزرگ، حتی اگر احتمال شکست را در 

بر داشته باشد، از این اقدام دفاع کرد.
ویژگی بلاک بــرای محدود کردن تعامل با حســاب 
های خاص در پلتفرم ایکس اســتفاده می شود. ایلان 
ماسک با انتشار پستی نوشــت: »بلاک به عنوان یک 
ویژگی حذف می شود، به جز برای پیام های شخصی« 

این ســخن نشــان می دهد این گزینه همچنان برای 
پیام های مستقیم بین کاربران پلتفرم رسانه اجتماعی، 
در دســترس خواهد بود. با این حال، ایلان ماسک، به 
عنوان یکــی از مدعیان آزادی بیان با واکنش شــدید 
کاربران در مــورد تصمیم خود برای حــذف ویژگی 
بلاک مواجه شــد. کاربــران گفتند که حــذف  این 
 ویژگی کاربران توییتر را در برابــر آزار و اذیت آنلاین

 آسیب پذیر می کند.

دبیــر ســتاد توســعه فناوری هــای مواد و ســاخت 
پیشــرفته معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری گفت: شاهد هستیم که سرمایه گذاران 
دولتی و خصوصی بــرای آنکه از ســرمایه گذاری خود 
اطمینان داشته باشند، به جای آنکه سال ها زمان را صرف 
توسعه یک فناوری کنند به خرید لیسانس )امتیاز( اقدام 
می کنند که رویکردی منطقی است، ولی مثال هایی وجود 
دارد که در برخی از حوزه ها چندین بــار اقدام به خرید 

امتیاز )لیسانس( یک محصول شده است.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، صادق 
صادق زاده، دبیر ستاد توسعه فناوری های مو اد و ساخت 
پیشرفته در گفت و گو با ایسنا به تشریح اقدامات و برنامه 
های ستاد در دوره جدید فعالیت آن پرداخته است. در این 
مصاحبه می خوانیم: »انسان بعد از عصر سنگ و برنز و آهن 
وارد عصر ماده جدید پلاستیک شد و در آن زمان تصور بر 
این بود که با ساخت این مواد کلیه زندگی بشر تحت تاثیر 
قرار خواهد گرفت، به گونه ای که گفته می شود خانه های 
ساخته شده با پلاستیک یکی از فعالیت های بشر برای 
توسعه کاربردهای این مواد بوده است، ولی به دلیل بوی 

نامطبوعی که تولید می کرد، ادامه این فعالیت متوقف شد.
حالا دانشــمندان به انواع دیگری از مواد نوظهور دست 
یافته اند که اســتفاده از آنها می تواند انقلاب عظیمی در 
صنایع ایجاد کنند، هر چند که این مــواد هنوز به تولید 
اقتصادی نرسیده اند. این اهمیت موجب شده تا در معاونت 
علمی ستاد مواد و ساخت پیشرفته ایجاد شود، هر چند 
که با ادغام آن با ســتاد لیزر و فوتونیک و مجددا مستقل 
شدن آن، در روند فعالیت آن وقفه ای ایجاد شد. سند این 
ستاد که از سال ۹۶-۹۵ تدوین و به شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ارسال شده، همچنان نهایی نشده است، ولی دکتر 

صادق زاده دبیر این ستاد می گوید »همچنان بررسی این 
سند باز است و ما نیز در حال مذاکره با شورا هستیم تا آن 
طور که مطلوب است و منجر به نتایج بابرکتی برای کشور 
شود، به تصویب برسد.« وی چالش های عمده حوزه مواد را 
تولید پسماند، خام فروشی و عدم توجه به خرید لیسانسهای 
چند باره برای یک فرآیند می داند و یادآور می شــود رفع 
همه این مواد در دستور کار ستاد است و بنا دارد در سند 
این ستاد و همچنین حمایت از ایده های نوآورانه، اقدام به 
ارتقای بهره وری صنایع کند که البته تحقق این هدف در 

سایه همکاری سایر نهادها است.

احتمال سقوط بیت کوین به ۲۰ هزار دلار نزدیک است؟

دانشمندان از توییتر کوچ کردند

چالش های شرکت های پرداخت یاری ارز اربعین بررسی شد

اذعان ایلان ماسک به احتمال شکست ایکس

خرید چندباره لیسانس، بلای جان صنعت
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 

17درصدتوليدکشاورزيايرانتلفميشود

بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود ندارد
رئيس اتــاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيــان اينكه 

شــهر ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيــه فاصله 
دارد، از مســئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشــتغال و 
رونــق كســب وكار در ســلماس بــا تاســيس بازارچــه 
 مــرزي از مشــكلات ركــود بــازار و نبــود نقدينگــي 

در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

ايــن روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
خشكشــويي هاي  واحدهــاي 
هزينه هــاي  و  هســتيم  تهــران 
سرســام آور مصرفي آب براي صنفي 
همچون خشكشــويي كه به واسطه 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصــرف حامل هــاي انرژي 
را دارنــد، منجــر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای 
 اين صنف نيــاز به توجه ســازمان هــا و نهاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهــاي 
خشك شــويي و از بين برنــده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشــته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيزات پيشرفته اي اســتفاده مي كنند. فعالان اين حرفه 
از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، بــرق و گاز بهره مند 
مي شــوند و اگر پــاي درد و دل اعضاي اين صنف بنشــينيم 
متوجه مي شــويم كــه ايــن حرفه جايــگاه واقعي خــود را 
 از دســت داده و ايــن صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهار داشــت: افزايــش قيمت آب، بــرق و گاز 
مشــكلات فراواني را براي اعضاي صنف خشكشــويي ايجاد 
كــرده و درحــال حاضــر ايــن هزينه هــاي كلان باعــث 
 شــده تا انجــام خدمات و صــرف هزينه هــا بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضل رجب زاده در گفت وگو با »كســب و كار« افزود: نحوه 
فعاليت در اين صنف به گونه اي اســت كه بيشترين مصرف را 
از حامل هاي انرژي در مقايسه با ساير صنوف دارد و متاسفانه 
 قيمت صورت حساب آب، برق و گاز به صورت تعرفه هاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعلام اينكه اين معضل درحالي رقم مي خورد كه از طرفي 
استيجاري بودن اكثر صنوف و قيمت بالاي مواد اوليه فعالان 
اين صنف را بيش از پيش تحت فشــار قرار داده است، تصريح 
كرد: با اعلام درخواست بازنگري در تعرفه ها، همچنين به دنبال 
 جلوگيري از بروز برخــي تخلفات از جمله كــم كاري در ارائه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شرايط همچنان حكم فرما باشد، شاهد 

افزايش نرخ خدمات خشكشويي ها تا 40 درصد خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 
درخواســت اين اتحاديه مبني بر بازنگــري تعرفه آب اعلام 
كرد به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. 
بايد تعرفه مصــرف مجــاز را افزايش دهيد و در اين راســتا 

ســالانه 100 ميليون ريال بپردازيد.  وي ادامه داد: ســوال 
اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شــويي ماهانه چه ميزان 
درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغــي را بايد بپردازند؟  
با اين شــرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد. 
ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 
خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشــين آلات در اين صنف 
بالاست

مصطفي اميرآبــادي، يكي از فعالان صنف خشك شــويي در 
تشريح مشــكلات اين صنف عنوان كرد: هزينه هاي نگهداري 
ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرســوده بودن بالاست و 
از طرفي عــدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و بــرق و گاز اين 
 صنف، باعــث تعطيلــي خشكشــويي ها يــا تغيير شــغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شــايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 

هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشــمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و ايــن محصول از طريــق واردات 

صورت مي گيرد. 
اميرآبادي گفت: اميد داريم تا حداقل با بازنگري در تعرفه هاي 
آب، برق و گاز، بخشــي از مشكلات خشكشــويي ها برطرف 
 شــود و بايد توجه داشــت كه اين حرفه، نياز ضروري عموم 

مردم است. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

CMS چيست و چه نامه به سردبير
كاربردهايي دارد؟

 Content نرم افــزار مديريــت محتــوا يــا
Management System برنامــه اي اســت 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرســاني 
يك وب سايت پشــتيباني مي كند و تمام ابزارهاي 
مورد نياز براي مديريت يك ســايت را داراســت. 
CMS  چرخه زندگي يك صفحــه وب را از ايجاد 
  CMS .و به روزرســاني تا انقراض آن در برمي گيرد
همچنين داراي قابليت مديريت ســاختار سايت، 
شــيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. 
به عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد 

وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات 
ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي مزاياي بسيار زيادي 

دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرســاني 

صفحات وب
- سازگاري و استحكام بيشتر

- راهبري )navigation( پيشرفته
- انعطاف پذيري بيشتر

- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم 
است و حتما قبل از اتخاذ تصميم نهايي براي استفاده 

از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 
- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي 

تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

 plug-in آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا -
ديگري نياز دارند؟

- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟
- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه 

ديگر چگونه است؟
- راهنمــا و document هاي ارائه شــده چقدر 
نياز شــما را براي تماس با بخش پشتيباني كاهش 

مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

كارآفريني اجتماعي چگونه است؟
بيل گيتس، شــجريان، پرويز پرستويي، 
اســتيو جابز، علي دايي، مارك زاكربرگ 
يا مرسدس بنز، سوني، هاكوپيان و... همه 
اسامي آشنايي هستند كه تداعي كننده 
موفقيت، اعتبار و تاثير اقتصادي اجتماعي 
مثبت هســتند. اين برندهــای تجاري و 
شخصي ويژگي هاي مشترك زيادي دارند 
كه يكي از مهم ترين آنها صرف بخشي از درآمد و اعتبار خودشان در زمينه 
فعاليت هاي خيريه و عام المنفعه اجتماعي اســت. اين اقدام آنها علاوه بر 
اينكه به محبوبيت، اعتبار و درآمد آنها مي افزايد، به حل يا كمتر شــدن 
يك معضل اجتماعي مانند بيكاري، فقر، بيماري، مسائل محيط زيست و... 
مي انجامد. در نگاه اول تاثيرگذار بودن در اين سطح، مستلزم توانايي مالي و 
اعتباري قابل توجهي است اما آيا راهي هست كه يك نفر بخواهد بدون اينكه 
به اندازه افراد ذكر شده محبوبيت و درآمد داشته باشد، همان تاثير اجتماعي 
مثبت را ايجاد كند؟ البته كه هســت و آن كارآفريني اجتماعي است. اين 
سبك از كارآفريني علاوه بر كسب درآمد و محبوبيت براي كارآفرين، به او 
توانايي مي دهد تا از خلاقيت و ايده هاي خود درجهت رفع يا سبك تر شدن 
يك معضل اجتماعي اســتفاده كند. »كارآفرين اجتماعي كسي است كه 
يك مشكل اجتماعي را تشــخيص داده و از مفاهيم كارآفريني در جهت 
سازماندهي، ايجاد و مديريت ســرمايه براي ايجاد تغيير مثبت اجتماعي 

استفاده مي كند.«

كارآفرين اجتماعي به معني ايجاد خيريه و انجام كار رايگان 
نيست

 گاهــي در كارآفريني اجتماعــي اينگونه برداشــت اتفــاق مي افتد كه 
يك كسب وكار صرفا با انجام كار رايگان و خيريه شروع و ايجاد شود، خير، 
اين طرز فكر درباره كارآفريني اجتماعي اشتباه است. كسب درآمد بايد يكي 
از مهم ترين شاخصه هاي شروع يك فعاليت كارآفريني باشد. در كارآفريني 
اجتماعي به دو موضوع كلي مهم بايد توجه داشت؛ اول مشكلي كه قرار است 
ايده كارآفرين آن را حل كند و دوم، سود و بازدهي مالي كه از آن كسب وكار 
به دست خواهد آمد. اين سبك از كسب وكار بسته به نوع ايده مي تواند در 
سطوح و ابعاد مختلف اجرا شود؛ از يك كسب وكار كوچك خانگي گرفته تا 

سازمان ها و شركت هاي بزرگ ملي و بين المللي. 
براي مثال مي توان به دو سايت جالب هماتيا يا پروانه  اشاره كرد كه با ايجاد يك بستر 
تجاري اينترنتي، علاوه بر كمك به هنرمندان و افراد زيادي كه در منزل كار مي كنند، 
خودشان نيز از كنار اين فعاليت سود برده و رشد مي كنند. اينترنت يكي از بهترين 
و زود بازده ترين بسترهاي كسب وكار بر پايه كارآفريني اجتماعي است. براي اين 
منظور ابتدا يك معضل و مشكل اجتماعي را پيدا كنيد، سپس با يك ايده خلاقانه 
از اصول كارآفرين و ابزارهاي تحت وب براي رفع آن استفاده كنيد. در كارآفريني 
اجتماعي مي توانيد به مسائل مختلفي بپردازيد، مواردی مثل كودكان كار، اعتياد، 
طلاق و... يا موارد ساده و مهمي مثل پايين بودن سرانه مطالعه، فرهنگ شهروندي، 
تغذيه و موارد گسترده تر مثل محيط زيســت، مصرف انرژي و ترافيك. فراموش 
 نكنيد ايده  شــما در برخي از موارد، بايد در چارچوب قوانين ســازمان متولي آن

 اجرايي شود. 

مزاياي كارآفريني اجتماعي
1- تامين سرمايه

براي كارآفريني اجتماعي به دليل اهميت و تاثير فعاليت بهتر و سريع تر 
مي توان سرمايه گذار پيدا كرد. جمع سپاري يكي از بهترين گزينه هاي تامين 

سرمايه براي اين بخش است. 
2- جلب همكاري نهادها و سازمان ها

وقتي ايده خوب و قوي در زمينه كمك به معلولان يا فرهنگ ترافيك داشته 
باشيد، نهادهاي مربوطه خيلي سريع تر با شما همكاري مي كنند تا زماني 

كه يك كسب وكار عادي داشته باشيد. 
3- تشكيل تيم  

همانند دو  مورد قبل به دليل ماهيت فعاليت انسان دوستانه و اجتماعي، 
امكان جذب نيروي انساني داوطلب به عنوان هم تيمي وجود دارد، البته اين 

مورد نبايد به عنوان يك اصل ثابت درنظر گرفته شود. 
4- رشد سريع

كارآفريني اجتماعي معمولا مخاطبان زيادي را تحت پوشش قرار مي دهد، 
همين امر مي تواند به عنوان يك پتانسيل بالقوه به رشد سريع كسب وكار 

شما كمك كند.

آگاهی

توزيع اطلاعات كنيد
در بسياري از سازمان ها مي شود گفت كه تقريبا هيچ كس درست و حسابي خبر 
ندارد كه در سازمان چه خبر اســت.   اطلاعات يعني قدرت و بعضي از مديران از 
اطلاعات و به ويژه كنترل اطلاعات استفاده مي كنند تا مطمئن شوند كه در سازمان 

از همه مطلع ترند و به اين وسيله موقعيت خود را تحكيم مي كنند. 
در عوض بعضي ديگر از مديــران از برخوردهاي اجتماعي گريزانند و طبيعتا از 
ارتباط با كارمندان شان هم پرهيز مي كنند و بهانه مي آورند كه خيلي گرفتارند 
اما در واقع هيچ تلاشي هم نمي كنند تا با روال منظمي، اطلاعات را به كارمندشان 
منتقل  كنند.  دليل اين عدم ارتباط با كارمندان هر چه باشد، بدانيد توزيع گسترده 

اطلاعات در سراسر ســازمان از طريق روش 
ارتباطي صحيح، براي سلامت سازمان امروز 
بسيار ضروري است. كارمندان بايد اطلاعات 
را در اختيار داشته باشــند تا در دورترين و 

پايين ترين سطوح سازمان هم قادر 
به تصميم گيري صحيح و به موقع 

 و بدون تاييــد مقام هاي 
بالاتر باشند. 

@PracticalManagement

مهارت های ارتباطی

معيارهاي سنجش قدرت مديريت شما خيلي 
هم ساده نيستند. با اين حال براساس اظهارنظر 
كارشناسان و تحقيقات به عمل آمده، نشانه هايي 
وجود دارند كه اگر ويژگي هاي شخصيتي شما 
براساس آنها تعريف شوند يعني اينكه شما قابليت 
تبديل شدن به يك مدير و رئيس موفق را داريد. 

در اين مطلب 7 نشانه از اين فاكتورها ذكر شده كه 
اگر با خصوصيات شخصيتي شما منطبق باشند 

يعني شما لايق رئيس بودن هستيد.

1- به طور كلي مثبت هستيد
تحقيقاتي كه در ســال 2015 انجام شــده، 
نشــان مي دهد افراد شــاد مي توانند مديران 

تاثيرگذارتري باشند. 
اين افراد به طور گسترده از توانايی هاي تغييرات 
مديريتي آگاه هستند و قدرت ارائه آنها را دارند. 
اين بدان معني است كه آنها در دادن انگيزه به 
تيم تحت مديريت خود توانا هستند و مي دانند 
چطور افراد يك گروه را بــه لحاظ ذهني براي 
فعاليت بهتر تحريك كنند و براي آنها الهام بخش 
باشند. براساس اين تحقيقات مثبت بودن فاكتور 
به مراتب تاثيرگذارتري نسبت به برون گرايي در 
مديريت است. اين يك ويژگي خاص است كه ما به 

ويژه در مديران موفق آن را مي بينيم. 
البته اين بدان معنا نيست كه شما اگر مي خواهيد 
مدير لايقي باشيد همواره در تيم كاري خود به 
همه لبخند بزنيد اما به طور كلي مثبت بودن يكي 
از ويژگي هايي است كه براي انتخاب يك مدير 

مي تواند كارآمد باشد. 

2- از تغييرات نمي ترسيد
به نظر مي رسد مديران جوان تر نسبت به 

هم ترازان مسن تر خود 
تاثيرگذاري بيشتري 

دارند. اين موضوع براساس تحقيقي كه روي بيش 
از 65 هزار مدير توسط مشاوره توسعه مديريت 
انجام و هدايت شده )زانگر، فولكمن( به اثبات 
رسيده است. اين تحقيق مي گويد مديران جوان تر 
به جهت تجربه كمتر خيلي بيشتر درباره تغييرات 
و پيشنهاد آنها خوش بين هستند. در واقع اين 
مديران جوان تر هســتند كه قهرمان تغييرات 

ناميده مي شوند. 

3- يك حوصله  سر بر خوب هستيد
به لحاظ تكنيكي دربــاره بلوغ عاطفي صحبت 
مي كنيم، بدين معنا كه فرد به لحاظ احساسي به 
ثبات، سازگاري و وظيفه شناسي رسيده  است. در 
دنيا بهترين مديران آنهايي هستند كه بيشتر از 
اينكه هيجان داشته باشند ثبات دارند، بيش از 
اينكه بي نظم باشند سازگار هستند و در عين حال 
مودب و متفكر هستند. شــايد به همين دليل 
است كه مديرعامل گوگل، ســاندرا پيچاي از 
موفق ترين مديران دنيا به حســاب مي آيد. او 
مديري است كه مثلا در مقايسه با استيو جابز، 
 خودش كمتر در مركز توجهات قرار گرفته و دور 
از هياهو تيم تحت مديريتش را كنترل كرده است. 
شايد اين افراد به جهت غلبه قدرت سازگاري بر 
هيجان كمي حوصله سر بر باشند اما قطعا مديران 

موفق تري هستند. 

4- درستي و راستي نشان مي دهيد
به گفته روانشناسان، يكي از فاكتورهاي 

تاثيرگذار در قدرت مديريت درستي و 
راستي است. رفتار كردن به روش 

غيراخلاقي كه ناخودآگاه ضد توليد و بازدهي 
است، بالاخره يك مدير و تيم تحت مديريتش را 

به ورطه نابودي مي كشاند. 
آناليز مديران و بازدهي آنها در طول ســال ها 
براساس نظر كارمندان شان نشان مي دهد آن 
دسته از مديراني كه طبق نظر كارمندان خود از 
درصد راستي بالايي برخوردارند طي چند سال 
بازدهي 9.4 درصدي داشته اند، در حالي كه ديگر 
دســته مديران كه درصد راستي شان كم بوده 
است فقط 1.9 درصد برگشت داشته اند. مديران 
درستكار خودشان را در همه چيز شريك مي دانند 
و مي خواهند مورد ســوال و انتقاد قرار بگيرند. 
آنها موشكافي مي كنند و البته به كارمندان شان 
اين شانس را مي دهند كه كار خودشان را انجام 
بدهند، به جاي اينكه كار آنها را به نتيجه برسانند. 

5- سخت كار مي كنيد
نتيجه سال ها تحقيقات نشان مي دهد وجدان 
كاري يا گرايش براي برنامه ريزي و سختكوشي 
يكي از فاكتورهاي برجســته شخصيتي براي 

رسيدن به موفقيت است. 
همچنين مروري بر مطالعات سال 2002 نشان 
مي دهد بعد از برون گرايي، وجدان يكي ديگر از 

فاكتورهاي ظهور شخصيت مديريتي است. 
بدين ترتيب مشخص است كه براي تبديل شدن 
به يك مدير قابل، وجدان كاري بيش از ســاير 

شاخص هاي ديگر حائز اهميت است. 

6- قدرت ترسيم چشم انداز آينده را داريد
نتيجه ديگري از تحقيقــات )زانگر_فولكمن( 
مي گويد يكي از مهم ترين شاخصه هاي 
تبديل شدن به يك مدير نوگرا و خلاق 
توانايي ترسيم چشم اندازي از 
است،  آينده 
با اين حال 

توسعه و اجراي يك چشــم انداز در حرف زدن 
بسيار راحت تر از عمل كردن است. 

در مشــاوره هاي مديريتي، يكي از مشكلاتي 
 كه برخي مديران با آن مواجه هســتند فقدان
 يك چشم انداز يا نمايي از آينده است. در واقع 
برخي از آنها اين قدرت را ندارند كه تصويري از 
آنچه بايد باشد، براي كارمندان خود ترسيم يا 
مجسم كنند تا آنها بتوانند شرايط را همانطور كه 

هست، درك كنند. 
با اين حال يكي از استراتژي هايي كه مديران بنا 
بر مشاوره كارشناسان مي توانند از آن استفاده 
كنند »ايده بزرگ« ناميده مي شود. در واقع يك 
 مدير بايد يك بيانيه بلند با محتوايي پيچيده را به 
يك بيانيه فوري فوتي كه حداكثر در 25 كلمه يا 
حتي كمتر خلاصه مي شود، جمع كند و چشم انداز 

خود را به اين طريق به ديگران منتقل كند. 
اين بيانيه مختصر و مفيد شامل سه بخش است: 

پيشنهاد، نتيجه و سود. 

7- به همكاران تان احترام مي گذاريد
براساس تحقيقي روي نزديك به 20 هزار كارمند 
در سرتاسر جهان مهم ترين قابليت مديريت براي 

كارمندان »احترام« است. 
اين تحقيق )منتشر شــده در هاروارد بيزنس 
ريويو( مي گويد كارمنداني كــه به آنها احترام 
گذاشته مي شود نســبت به آنهايي كه از اين 
احترام بهره مند نيســتند، 55 درصد بيشتر 
درگير كار مي شوند و 1.1 برابر بيشتر به ماندن و 
همكاري با سازمان خود تمايل دارند. در همين 
تحقيق 54 درصد كارمنــدان گفته اند احترام 
هميشگي را از طرف روسا و مديران خود دريافت 
نمي كنند. در همين راستا اين تحقيق به مديران 
پيشنهاد مي كند فرهنگ احترام را به عنوان يك 
سابقه تمدني خلق كنند تا از آن در طول فرايند 
استخدام كارمندان و ارزيابي و بررسي عملكردها 

به عنوان يك فاكتور استخدامي بهره ببرند. 
منبع: بيزينس اينسايدر

آيا  لياقت  رئــــيس  بودن  را  داريد؟

مهارت های مدِيريتي

با وجود تلاش هاي جاري بسياري از مديران براي آنكه 
خلافش را ثابت كنند اما بايد بگويم كه شما نمي توانيد 
همه كارها را خودتان انجام دهيد و حتي اگر بتوانيد، 
باز هم انجام همه كارها توسط خودتان موثرترين روش 

براي استفاده يك مدير از استعدادهايش نيست. 
شايد شما بهترين متخصص فني ايران باشيد اما وقتي 
مدير واحد فني مي شويد، كارتان عوض مي شود. ديگر 

وظيفه نداريد اقدام به تعميرات ماشين آلات 

كنيد، بلكه بايد بر كارگروهــي از متخصصان مديريت 
كنيد. وقتي به كارمندان تفويض اختيار مي كنيد، حجم 

كاري كه از دست تان برمي آيد را چند برابر مي كنيد. 
اگر پروژه اي را كه ظاهــرا غيرممكن به نظر 

مي رسد، بين 12 نفر تقسيم كار كنيد، 
آن وقت مي بينيد كه كاملا شدني است. 

با تفويض اختيار، همچنين فرصت هايي براي بهبود كار 
كارمندان و رشد توانايي آنها ايجاد مي كنيد. هر گاه كار 
جديدي را مي پذيريد، از خودتان بپرســيد كه آيا يكي از 

كارمندان تان مي تواند اين كار را به جاي شما انجام دهد؟
@PracticalManagement

تفويض اختيار ابزار قدرت شماست


